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Vážení spoluobčané, 
 

dovolte mi, abych Vám opět popřála to nejlepší k Vánocům a do nového roku.  

 

Všem bych chtěla popřát Vánoce šťastné a veselé, dětem pod stromeček to, co si 

nejvíc přály. Na Štědrý den si budu přát jediné, sníh. Podvečer a vesnice utopená 

v bělostné peřině. Všude je klid, který je po našem adventním shonu tolik potřeba. 

Pokud vyjdeme ven, křupe pod botami sníh a do tmy září okna. 

 

Sednete si ke štědrovečernímu stolu, děti se budou těšit na dárky, dospělí si budou 

povídat a jistě si vzpomenete i na ty, kteří již nejsou mezi námi.  

 

Skončil volební rok, začne nám rok nový. Přeji všem, aby byl lepší než ten minulý. 

Žádný rok sám o sobě není špatný, rok za to nemůže. Každý je takový, jaký ho lidé 

udělají. Proto Vám přeji, aby ten nadcházející byl přesně takový, jaký si ho přejete. 

Pro ty, kteří se dívají na svět s úsměvem, bude jistě dobrý, pro škarohlídy není ani 

ten nejlepší dost dobrý.  

 

Ještě bych chtěla podotknout něco mimo Vánoce a Nový rok.  

Při minulém svozu popelnic jsem si vzpomněla na paní spisovatelku Klimtovou. 

Možná si vybavíte, že vydala katalog českých strašidel. Myslela jsem si, že 

v Mokrém máme jen bludičky a na podzim čerty, anděla a Mikuláše, doma možná 

někdo jiné drobné strašidýlko. Ale k věci. V neděli večer jsme vyvezli plnou 

popelnici. Ráno jedu do práce a nevěřím svým očím. Popelnice otevřená, pytel 

s odpadky pryč. Přemýšlela jsem, jestli nebyl velký vítr, který by to rozfoukal 

po okolí, ale všude čisto, pytel nikde. Ani odpoledne jsem ho nikde v okolí nenašla. 

Tak nevím, máme nové strašidlo v Mokrém? V knize jsem našla "Zášupšáka", 

který schovává věci v domácnostech, ale jak nazvat tohoto? Pokud máte ještě 

někdo podobný zážitek, dejte vědět na úřad, pokusíme se pro toto strašidýlko 

vymyslet jméno. 

 

To byla krátká odbočka, ještě jednou, šťastné a veselé Vánoce, bohatého Ježíška, 

v roce 2015 hodně zdraví, štěstí, lásky, tolerance i peněz a doufám, že příští rok 

bude ten nejlepší pro všechny. 

     

Blanka Kučerová, starostka obce 

 

 

 
 

PaedDr. Josef Lukášek, zastupitel Královéhradeckého kraje, autor pohádek 

a dalších publikací z Orlických hor 
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Volby – zastupitelstvo obce Mokré 
 

Volby do zastupitelstva obce Mokré ve dnech 10. – 11.10.2014 

 

1. Kandidátka č. 1 – Sdružení nezávislých kandidátů 

2. Kandidátka č. 1 – Sdružení nezávislých kandidátů Mokré 

 

Hlasování v Mokrém 

Počet osob, zapsaných do výpisu ze seznamu voličů a jeho dodatku 124 

Počet voličů, kterým byly vydány úřední obálky 96 

Počet odevzdaných obálek 96 

Počet platných hlasů 617 

Počet volebních stran ve volebním okrsku 2 

Počet volebních stran, které získaly alespoň jeden platný hlas 2 

Volební účast 77,42 % 

 

Počty hlasů pro jednotlivé strany 

1. Sdružení nezávislých kandidátů  

1. Tomková Romana Bc. 36 hlasů mandát 

2. Rejman Stanislav 35 hlasů   

3. Tomek Kamil 37 hlasů mandát 

4. Novotný Ivo 34 hlasů   

5. Jánošová Taťjana 25 hlasů   

6. Hladný Miroslav 33 hlasů   

7. Honsnejmanová Vladimíra 30 hlasů   

 

Celkový počet hlasů pro SNK - 230 = 37,27 % 

 

2. Sdružení nezávislých kandidátů Mokré 

1. Kučerová Blanka 62 hlasů mandát 

2. Falta Vladimír 52 hlasů mandát 

3. Faltusová Věra st.  48 hlasů mandát 

4. Faltusová Věra ml. 51 hlasů   

5. Honsnejman Roman 49 hlasů   

6. Krejčí Jaroslav 56 hlasů mandát 

7. Krejčí Roman 59 hlasů mandát  

8. Kučera Václav 10 hlasů   

 

Celkový počet hlasů pro SNK Mokré - 387 = 62,72 % 

 

Zvolené zastupitelstvo obce Mokré 

1. Kučerová Blanka 62 hlasů 

2.  Krejčí Roman 59 hlasů 

3. Krejčí Jaroslav 56 hlasů 

4. Falta Vladimír 52 hlasů 

5. Faltusová Věra st.  48 hlasů 

6. Tomek Kamil 37 hlasů 

7. Tomková Romana Bc. 36 hlasů 

 

Vyúčtování voleb 
Obec Mokré na zajištění voleb obdržela dotaci ze státního rozpočtu ve výši 27 000 Kč. Výdaje činily 24 260 Kč a zahrnují tyto 

položky: materiál, poštovné, služby výpočetní techniky, mzdy komise, dohody o provedení práce, zřízení pevné telefonní linky, 

spotřeba elektrické energie, plynu a vody, stravenky. Vyúčtování voleb podléhá přísné kontrole. Obec Mokré nevyčerpala celou 

částku a vratka nevyčerpaných prostředků ve výši  2 740 Kč bude předmětem vyúčtování se státním rozpočtem k 31.12.2014 

a vrácena v lednu 2015. 
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Příspěvky obyvatel 
Možná se někdo ptá, jak je možné, že jsou v zastupitelstvu lidé, kteří získali mnohem méně hlasů než jiní kandidáti. Je to 

systémem počítání osob, kdy se hlasy přepočítávají určitými koeficienty podle toho, na kterém místě kandidátky dotyčný člověk 

stojí.  

 

V případě, že by o členech zastupitelstva rozhodovali pouze hlasy občanů, zastupitelstvo by vypadalo úplně jinak: 

 

 

 

Jak je vidět, kandidáti SNK č. 1, by se do zastupitelstva vůbec nedostali. Určitě mnohé z vás napadá, zda je volební systém 

spravedlivý. Již z minulosti tuto zkušenost máme. Při volbách do zastupitelstva v malých obcích by volební systém měl být jiný, 

aby byl spravedlivý. Stávajícím systémem se do zastupitelstva dostanou i lidé, kteří by jinak neměli šanci. Tímto chci uzavřít 

diskusi kolem voleb v Mokrém. 

 

Věra Faltusová, místostarostka 

 

Zasedání zastupitelstva obce – 2014 
 

Ustavující zasedání zastupitelstva ze dne 10.11.2014 
Účast zastupitelů:   7  osob  

Účast obyvatel:   15  osob 

 

Usnesení 1/11/2014 Určení zapisovatele a ověřovatelů zápisu – Jana Richterová, Miroslav Hladný 

Usnesení 2/11/2014 Schválení programu zasedání 

Usnesení 3/11/2014 Schválení zvolení jednoho místostarosty 

Usnesení 4/11/2014 Schválení výkon funkce starosty - neuvolněný 

Usnesení 5/11/2014 Schválení volby starosty a místostarosty veřejným hlasováním 

Usnesení 6/11/2014 Schválení volby starostky obce – Blanka Kučerová 

Usnesení 7/11/2014 Schválení volby místostarostky obce – Věra Faltusová 

Usnesení 8/11/2014 Schválení zřízení finančního a kontrolního výboru. Oba výbory jako tříčlenné 

Usnesení 9/11/2014 Schválení volby předsedy finančního výboru – Roman Krejčí 

Usnesení 10/11/2014 Schválení volby předsedy kontrolního výboru – Vladimír Falta 

Usnesení 11/11/2014 Schválení volby členů finančního výboru – Jaroslava Hrachovinová, Věra Faltusová ml.  

Usnesení 12/11/2014 Schválení volby členů kontrolního výboru – Roman Honsnejman, Václav Kučera 

Usnesení 13/11/2014 Schválení odměny za výkon funkce starostky jako neuvolněného člena zastupitelstva – 9 000 Kč 

měsíčně, ode dne 11.11.2014 

Usnesení 14/11/2014 Schválení odměny za výkon funkce místostarostky jako neuvolněného člena zastupitelstva – 5 000 

Kč měsíčně, ode dne 11.11.2014 

Usnesení 15/11/2014 Schválení odměny za výkon neuvolněného člena zastupitelstva – 230 Kč měsíčně, ode dne 

11.11.2014 

Usnesení 16/11/2014 Schválení odměny za výkon neuvolněného člena zastupitelstva, který je zároveň předsedou výboru – 

700 Kč měsíčně, ode dne 11.11.2014 

Usnesení 17/11/2014 Schválení členství obce Mokré v MAS POHODA venkova od roku 2015 

Usnesení 18/11/2014 Schválení  zástupce obce Mokré pro členství v MAS POHODA venkova – Romana Tomková Bc. 

a náhradníka Romana Krejčího 

Usnesení 19/11/2014 Schválení zahájení rekonstrukce budovy čp. 88 a podání žádosti o dotace na financování akce 

z Programu obnovy venkova Královéhradeckého kraje na rok 2015 

 
Zastupitelstvo obce Mokré bere na vědomí 

1) Ověření voleb do zastupitelstva obce dle sdělení registračního úřadu Krajského úřadu Královéhradeckého kraje 

2) Slib nového zastupitelstva 

 

Veřejné zasedání zastupitelstva ze dne 12.12.2014 
Účast zastupitelů:   6 osob  

Účast obyvatel:     7 osob 

1. Kučerová Blanka 62 hlasů 

2.  Krejčí Roman 59 hlasů 

3. Krejčí Jaroslav 56 hlasů 

4. Falta Vladimír 52 hlasů 

5. Faltusová Věra ml. 51 hlasů   

6. Honsnejman Roman 49 hlasů   

7.            Faltusová Věra st.              48 hlasů  
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Usnesení 20/12/2014 Určení zapisovatele – Věra Faltusová a ověřovatelů zápisu – Roman Krejčí, Kamil Tomek 

Usnesení 21/12/2014 Schválení programu zasedání 

Usnesení 22/12/2014 Schválení Rozpočtového výhledu: Strategický plán obce na roky 2016 - 2020 

Usnesení 23/12/2014 Schválení rozpočtových pravidel na rok 2015 

Usnesení 24/12/2014 Schválení rozpočtového opatření č. 5/2014 

Usnesení 25/12/2014 Schválení finančního daru Agentuře domácí péče Mgr. Zuzany Luňákové České Meziříčí na rok 2015 

ve výši 2 000 Kč 

Usnesení 26/12/2014 Neschválení změny dodavatele elektrické energie. 

Usnesení 27/12/2014 Schválení Dodatku stanov DSO Horka Očelice na základě společného jednání zástupců Opočna, 

Mokrého a Očelic ze dne 1.12.2014 

Usnesení 28/12/2014 Schválení protlaku silnice V Lípách – Fy ZEMPRO – JAHODA, ZEZULA s. r. o., v ceně 44 952 Kč 

Usnesení 29/12/2014 Schválení diskuse 

 

Zastupitelstvo obce Mokré bere na vědomí 

1) Zprávu z jednání MAS POHODA venkova – zprávu předložil v zastoupení Kamil Tomek 

2) Zřízení kulturní komise 

 

Usnesení a zápisy zastupitelstva jsou od 10.11.2014 zveřejňovány na elektronické úřední desce v plném znění (bez příloh). 

 

Představení zastupitelů obce  
 

Obec Mokré bude čtyři roky zastupovat sedm zastupitelů. Dnem zvolení se z nich staly osoby veřejné (2014 – 2018). Nejen 

na žádost občanů, ale i pro to, že občané by měli vědět, jak zastupitelé vypadají a co dělají ve svém osobním životě, vám je 

krátce představíme. Všichni noví zastupitelé obdrželi stejné otázky. Jejich odpovědi si zde můžete přečíst. Upozorňujeme, že 

texty nejsou nijak upravovány, jsou prezentovány tak, jak je jednotliví zastupitelé dodali. 

 

Otázky: 

1. Krátce se představte – kolik je vám let, co jste vystudoval/a, jakou práci v současné době vykonáváte? 

2. Jak dlouho žijete v Mokrém? 

3. Už jste někdy pracoval/a v zastupitelstvu obce (člen, funkce) a jak dlouho? 

4. Proč jste kandidoval/a do zastupitelstva obce? 

5. Co chcete pro Mokré udělat, čím chcete být prospěšný/á? (životní prostředí, kultura, sport apod.) 

 

Blanka Kučerová 
1. Blanka Kučerová, 60 let. 

Mám úplné střední vzdělání ekonomického směru. Pracuji v účetní a daňové kanceláři 

v Rychnově nad Kněžnou.  

2. V Mokrém žiji od narození a líbí se mi tady.  

3. V zastupitelstvu jsem od roku 2010. 12 roků je dlouhá doba.  

4. Již jsem si myslela, že v tomto volebním období nebudu kandidovat. Za dobu, kdy jsem byla 

v zastupitelstvu, se toho udělalo hodně, ale ještě máme hodně před sebou, snad se nám rozdělané 

věci podaří dokončit a chtěla bych být u toho.  

5. Co bych chtěla pro Mokré udělat? Chtěla bych, aby se lidé zase spojili, netvořili skupinky, 

které se navzájem pomlouvají, špiní jeden druhého. V obci se dělá mnoho akcí, na kterých se 

můžeme setkávat a vyříkat si vše do očí, ne za zády. 

Dál se budu snažit vést obec tak, aby byla krásnější a bez dluhů. 
 

Roman Krejčí 
1. Je mi 42 let, vystudoval jsem střední školu obor mechanik elektronik a v současné době 

pracuji jako servisní technik-poradce, prodejce.  

 

2. V Mokrém žiji od narození.  

 

3. Doposud jsem v zastupitelstvu obce nepracoval.  

 

4. Byl jsem osloven paní starostkou, proto jsem se připojil k podpoře Sdružení nezávislých 

kandidátů Mokré. 

 

5. Mám zájem pracovat na dalším rozvoji a zvelebování naší obce ve prospěch jejich obyvatel.  

 

Jaroslav Krejčí 
Narozen před 63 léty v Hradci Králové, základní vzdělání + vyučen automechanik + střední průmyslová škola strojnická v HK. 

Zaměstnán jsem byl v autoškole v Dobrušce, jako strojmistr v cukrovaru Č. Meziříčí, vedoucí střediska VAK v Č. Meziříčí 
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a posledních 25 let u f. Agroslužby CZ HK+HOLMER+ZEMSPOL. V současnosti jsem již rok 

v důchodu s výpomocí u posledních firem. 

 

V mládí jsem prožíval každou volnou chvíli u prarodičů v Mokrém čp. 43. Po střední škole jsme 

se s manželkou přestěhovali z Hradce Králové do obce natrvalo a založili rodinu, což trvá 

do současnosti. 

 

V Mokrém jsem od r. 1970 a v těchto letech jsem byl zvolen za zástupce 

obce/poslanec?/do zastupitelstva Opočna/Mokré bylo součástí/ kde jsem pracoval ve stavební 

komisi. Zajišťoval jsem tyto akce: 

- r. 1977…rychlá realizace v akci Z výstavba dešťové kanalizace u komunikace v obci. Původní 

zničená výstavbou vodovodu a kanalizace. 

- r. 1979…společně s p. Tomkovou M. návrh + projekt + realizace v akci Z….přestavba obecní školy-nepoužívané – 

na mateřskou školku pro rodiče z obce. V okolí nebylo možné umístit malé děti. 

- r. 1979 až 1980…Stavbyvedoucí výstavby objektu prodejny v Mokrém v akci Z 

- r. 1981….Vedení výstavby chodníků v akci Z z uspořených prostředků z výstavby obchodu 

Pro nezájem občanů Mokrého pokračovat ve zvelebení obce v akcích Z ukončena spolupráce se Zastupitelstvem až 

do současnosti. 

 

Mám zájem o spolupráci v důchodovém věku na dalším zlepšení životního prostředí obce Mokré pro naše děti a jejich 

děti…Předpokládám, že současné vedení obce má stejný zájem a proto bych rád pomohl. Pokud na to budou moje vědomosti 

a síly stačit rád bych pomáhal s realizací investičních akcí v obci. 

 

Vladimír Falta 
1. Je mi 58 let, vystudoval jsem dopravní průmyslovku. V současné době pracuji v Technických 

službách Opočno.  

 

2. Narodil jsem se tu.  

 

3. Ano, hned v po osamostatnění obce, jedno volební období. 

 

4. Rád bych podpořil dosavadní trend vývoje obce. 

 

5. Pomáhám organizovat některé kulturní akce, rád bych v tom pokračoval. Zajímá mě životní 

prostředí a vzhled obce.  

 
 

Věra Faltusová st.  
Je mi 57 let, vystudovala jsem střední zemědělskou školu s maturitou.  

V současné době pracuji v cukrovaru České Meziříčí. Od příštího roku půjdu do předčasného 

důchodu, důvodem je nedostatek pracovních příležitostí. V naší obci žiji již od roku 1985, 

a proto se považuji za občana, který je s obcí sžitý a také proto, že od roku 1990, až na menší 

výjimku, pracuji ve zdejším zastupitelstvu. 

 

Letos jsem do zastupitelstva též kandidovala a to z důvodů, že jsme v minulém období začali 

několik projektů, které nejsou ještě dopracovány, a chci být u jejich dokončení. 

 

V Mokrém je stále co zdokonalovat a zkrášlovat a proto se budu snažit, aby vše, co se v naší 

obci bude dělat, prospívalo k dobré náladě mezi našimi občany a aby byli s mou prací a prací 

celého zastupitelstva spokojeni.  

 

Kamil Tomek 

Č.1 - poněvadž odpověď na tuto otázku je obsáhlejší, tak Vám přikládám k písemnostem své 

CV jako podklad pro její zpracování, nedávám  tím ale souhlas se zveřejněním jeho kopie ani 

osobních údajů v něm obsažených.  

Č. 2 - od narození  

Č. 3 - ne  

Č. 4 - protože mi není lhostejno, kam se ubíralo hospodaření v naší obci za poslední roky. Tím 

nemyslím jen finanční záležitosti obce, ale i řešení vzniklých problémů a systém práce pro obec.  

Č. 5 - nechci zklamat mandát, který mi byl svěřen 37% zúčastněných voličů v právě proběhlých 

volbách. Budu dodržovat NÁŠ volební program a snažit se jej naplňovat i přesto, že jsem byl 

odsunut do opozice. Myslím, že práce pro obec není jen v pořádání zábavy, ale  o osobním 

přínosu, angažovanosti a osobní statečnosti a také v práci pro obecný prospěch, ne osobní. 

Za mne hovoří činy, předpokládám, že většina obyvatel mne zná, vědí co dělám, znají moje 

názory a postoje. Pro ostatní se budu snažit svá rozhodnutí a postoje zveřejňovat a veřejně obhajovat.  
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Poznámka redakce pro ty, kteří nevědí, co je to CV: 

Velice oblíbená zkratka CV je v českém prostředí v posledních několika letech hojně využívána. Pokud si nevíte rady, co je to 

CV, vězte, že se jedná o zkratku vzniklou z latinského curriculum vitae („běh života“) označující strukturovaný životopis.  

Životopis neboli CV je dokument, který obsahuje celou řadu náležitostí, avšak zachovává si svoji stručnost, přehlednost a jistou 

formální úpravu. Platí zásady, že by nikdy neměl být delší než na dvě strany formátu A4 (nejlépe na jednu stranu) a události 

v něm obsažené mají být seřazeny sestupně podle data.  

 

Zdroj: http://www.zivotopisy.cz  

 

Romana Tomková Bc. 
 

1. Je mi 30 let. Nejvyšší dosažené vzdělání jsem získala na Univerzitě Palackého v Olomouci, 

v oboru školský management. Již 10 let pracuji v Mateřské škole, Jeníkovice ve funkci ředitelka 

Mš.  

2. V Mokrém žiji 12 let.  

3. Ne  

4. Změna je život.  

5. Budu dodržovat NÁŠ volební program a přestože jsem byla odsunuta do opozice, budu se 

snažit naplnit jeho obsah. Jako zvolený zástupce obce Mokré v místní akční skupině (MAS) 

budu chtít dosáhnout výhod, která tato skupina nabízí (finanční atd.). 

 

 

Volby – Senát Parlamentu ČR 
 

Volby do Senátu Parlamentu České republiky ve dnech 10. – 11.10.2014 

 

1. kolo 

Hlasování v Mokrém 

Číslo volebního obvodu 48 

Kolo voleb 1 

Počet osob, zapsaných do výpisů ze stálého a zvláštního seznamu celkem 121 

Počet voličů, kterým byly vydány úřední obálky 90 

Počet odevzdaných obálek 84 

Počet platných hlasů 75 

  

Výsledky v Mokrém 

1. Soňa Hlavová 2 2,66 % 

2. Petr Sadovský 5 6,66 % 

3. Miroslav Antl 56 74,66 % 

4. Václav Cempírek 1 1,33 % 

5. Roman Kučera 1 1,33 % 

6. Josef Lukášek 3 4,00 % 

7. Luboš Řehák 7 9,33 % 

 

Celkové výsledky na Rychnovsku 

1. Soňa Hlavová 2 6,92 % 

2. Petr Sadovský 5 13,72 % 

3. Miroslav Antl 56 41,12 % 

4. Václav Cempírek 1 8,24 % 

5. Roman Kučera 1 3,30 % 

6. Josef Lukášek 3 10,75 % 

7. Luboš Řehák 7 15,92 % 

Volební účast v Mokrém 74,38 % 

Celostátní volební účast 38,62 % 

Do druhého kola postoupili Miroslav Antl 41,12 % a Luboš Řehák 15,92 % 

 

Volby do Senátu Parlamentu České republiky ve dnech 17. – 18.10.2014 

 

2. kolo 

3. Miroslav Antl 36  87,80 % 

7. Luboš Řehák 5  12,19 % 

Celkové výsledky na Rychnovsku 

3. Miroslav Antl  59,76 % 

7. Luboš Řehák 40,23 % 

 

Volební účast v Mokrém 33,88 % 

Celostátní volební účast 16,79 % 

 

Senátorem na 6 let pro obvod č. 48 Rychnovsko se stal: JUDr. Miroslav Antl 

 

http://www.zivotopisy.cz/
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Různé zprávy z obecního úřadu 
 

Úřední hodiny na konci roku 
V období mezi svátky bude obecní úřad uzavřen. První úřední hodiny budou ve středu 7.1.2015. 

 

Svoz komunálního odpadu v roce 2015 
Svozový den se nemění – stále PONDĚLÍ! V lednu si mohou občané již zakoupit nové známky na popelnice. Stará známka bude 

platit ještě celý leden 2014. Ceny za vývoz popelnic zůstávají v roce 2015 stejné jako v roce 2014. 

 

Možnosti svozů: 
1. Svoz 13x – modrá známka - 1x měsíčně 

2. Svoz 6x – fialová známka - 1x za dva měsíce 

3. Svoz 21x - bílá známka - v zimním období 1x 

za 14 dní a v letním období 1x měsíčně 

 

 

Platby za jednotlivé svozy: 

 Svoz 21x za rok                   1 390,00 Kč 

 Svoz 13x za rok                      820,00 Kč 

 Svoz 6x za rok                        490,00 Kč 

 Pytel na komunální odpad        75,00 Kč 

 Mimořádná známka                  75,00 Kč 

Kontakty na firmu Marius Pedersen a. s. http://www.mariuspedersen.cz 

 

MĚSÍC SVOZ 21x - BÍLÁ SVOZ 13x - MODRÁ SVOZ 6x - FIALOVÁ 

leden 1,3,5 1,5 5 

únor 7,9 9   

březen 11,13 13 13 

duben 15,17 17   

květen 21 21 21 

červen 25 25   

červenec 29 29 29 

srpen 33 33   

září 37,39 37 37 

říjen 41,43 41   

listopad 45,47 45 45 

prosinec 49,51 49   

 

Nebezpečný odpad 
Podzimní svoz nebezpečného odpadu se konal 22.11.2014: 

Vývoz nebezpečného odpadu hradí za občany obec. Za tento svoz to bylo celkem: 3 540 Kč 

 

Kontakt na firmu Marius Pedersen : 494 629 050, fax: 494 629 070  

 

Bioodpad 
Od roku 2015 budou obce a města muset kromě sběru papíru, plastů a skla zajistit i třídění bioodpadu. Jde třeba o slupky 

z ovoce a zeleniny, trávu, rostlinný odpad z kuchyně. S tříděním bioodpadu počítá vyhláška, kterou chystá ministerstvo 

životního prostředí. Větší obce a města většinou už s bioodpady několik let nakládají, ale pro malé obce to bude novinka. Lidé 

mohou dát tento odpad do hnědých popelnic (spíš využívají města), svých kompostů nebo ho odvézt do určeného kontejneru. 

Systém si obce musí podle vyhlášky stanovit sami, podle svých zvyklostí. Povinnost má platit od dubna do října.  

 

Obec Mokré svoz tohoto odpadu zajistí od jara 2015 zkušebně jedním kontejnerem (hnědé barvy), který bude stát u bývalého 

místního obchodu.  Občané určitě včas obdrží podrobné pokyny, co do bioodpadu patří a co ne. 

 

Zdroj: Rychnovský deník č. 260 ze dne 6.11.2014 

 

Jak dlouho se rozkládají odpadky 
Různé odpadky se rozkládají různou dobu. Navíc i stejný materiál se může rozkládat mnohem kratší či mnohem delší dobu, 

protože záleží na místě, kde odpadek leží. Nejvíce záleží na vlhkosti, slunečním světle a přístupu vzduchu. U organických 

materiálů také na existenci rozkladačů, tedy organismů, které se odpadem živí nebo v něm žijí. Přesto existuje celá řada 

odpadků, která se rozkládá velmi dlouhou dobu nebo dokonce nikdy. Některé zejména organické odpadky přírodě škodit nemusí 

a mohou jí dokonce prospívat. Na druhou stranu jiné odpadky nejen že hyzdí naši přírodu, ale mohou uvolňovat vysoce jedovaté 

látky. Člověk je součástí přírody a měl by si uvědomit, že to, co po něm může zůstat i tisíce let, zdaleka není jen to, na co by měl 

být hrdý.  

 

 

http://www.mariuspedersen.cz/
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Následující tabulka ukazuje průměrnou dobu rozkladu odpadku, když se válí na povrchu lesní půdy (mimo zimu) 

Odpadek Přibližná doba rozkladu 

ohryzek jablka, hrušky 16 dní 

papír 4 měsíce 

slupka od banánu 5 měsíců 

slupka od pomeranče 1 rok 

vlněná ponožka 1,5 roku 

krabice od nápoje bez hliníkové fólie (kefíry, čerstvá mléka) 7 let 

nedopalek cigarety s filtrem 15 let 

plechovka 15 let 

igelitový sáček či taška 25 let (nové ekologické tašky 1 rok) 

žvýkačka 50 let 

plastový kelímek 70 let 

PET láhev, plastová láhev 100 let 

alobal nebo tetra-pak s hliníkovou fólií 100 let 

jednorázové pleny 250 let 

sklo tisíce let (ale možná nikdy) 

polystyren desetitisíce let (ale možná nikdy) 

struny do sekačky pravděpodobně nikdy (nové bio struny do 10 let) 

 

Zdroj:  http://ciselnik.artega.cz  

 

Opět se mění podmínky pro kácení stromů 
V sobotu 1. listopadu začala platit nová vyhláška č. 222/2014 (ze dne 14. října 2014), kterou se mění vyhláška č. 189/2013 Sb., 

o ochraně dřevin a povolování jejich kácení, kterou se mění podmínky pro kácení stromů. Nově bude možné kácet 

bez povolení ovocné dřeviny i u rekreačních objektů a v zahrádkářských koloniích, a to bez povolení. Naopak na ostatní dřeviny 

s obvodem kmene větším než 80 centimetrů ve výšce 130 centimetrů budou lidé potřebovat povolení.  

 

Češi si tak už nebudou moci na svých zahradách kácet tyto vzrostlé stromy, jak se jim zlíbí. Opět to bude možné pouze 

s povolením orgánu ochrany. Dosavadní vyhláška, která platila teprve od července loňského roku, volné kácení dřevin 

na vlastních zahradách s výjimkou tzv. památných stromů umožňovala. 

 

Ke změnám bylo přistoupeno z několika důvodů. Vzhledem k nejasné definici došlo v některých částech republiky ke značnému 

úbytku zeleně. Vyhláška vyvolávala i mnohé sousedské spory a administrativy úřadům naopak přibylo.  

 

Vyhláška také upravuje spornou definici zahrady, která se nově řídí katastrem nemovitostí a zavádí tak možnost kácet ovocné 

dřeviny ve všech zahradách v obci, včetně většiny nádvoří, náměstí či parků, a to zcela bez povolení. 

 

Naopak povolení bude potřeba na kácení všech vzrostlých neovocných dřevin. Neovocné stromy v zahradách plní zásadní 

společenské funkce, jako je např. snížení prašnosti a hluku, produkce kyslíku atp. Je tedy i ve veřejném zájmu, aby se ke kácení 

přistupovalo s respektem. 

 

Ochránci přírody od loňska upozornili na několik případů zbytečného kácení lip, dubů, nebo i dalších druhů prastarých stromů, 

které měly významnou zdravotní a krajinářskou hodnotu. Vlastníci cenných stromů je také často pokácí jen kvůli tomu, že 

nechtějí hrabat listí, nebo si chtějí zajistit topení na zimu. 

 

O povolení pokácet vzrostlé neovocné dřeviny bude zapotřebí žádat u orgánu ochrany přírody, tedy na obecním či městském 

úřadu. Správní úkon nebude podle ministerstva životního prostředí stát žadatele ani korunu. Ve lhůtě 30 dnů bude pak mít orgán 

ochrany přírody povinnost rozhodnout. 

 

Zdroj: http://www.novinky.cz  

 

Mokřiny V Lípách 
Spraše - stav k 5.12.2014 a další pokračování prací 

 Parcela obce + p. Žďárského + p. Čtvrtečky jsou vyčištěny, je opraven souběžný příkop s Jalovým potokem, do kterého 

jsou svedeny nové drenáže z uvedených pozemků. Pozemky byly vyčištěny podrývačem a následně disky. Další 

pokračování bude na jaře, kdy tyto plochy již budou osety jařinami. 

 Nový příkop podle parcely p. Hrubého dnes odvádí vody ze starého hlavníku, který jde přes dvorek p. Hrubého, ale je 

problém s jeho čištěním a udržením odtoku z prostoru za silnicí. 

 Dne 4.12.2014 bylo provedeno vytýčení podzemních sítí, což je podmínkou pro zahájení dalších zemních prací. 

http://ciselnik.artega.cz/
http://www.novinky.cz/
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 V následujících dnech bude ručně proveden průzkumný výkop mezi novým příkopem a komunikací pro odhalení místa 

položení plynového potrubí. 

 V měsíci lednu 2015- dle povětrnostních podmínek, nesmí mrznout, bude proveden výkop startovací jámy na straně 

u hydrantu /rozměr 8x2x1,5m/ a menší /2x2m/na straně „Spraší“. Následně firma provede protlak pod komunikací 

o průměru 30 cm. Do tohoto protlaku a výkopu bude položeno PVC potrubí DN 200. To propojí stávající nový příkop 

s novou šachtou o pr.1 m na kraji pole tam, kde je dnes rozhraní tráva-rákos. Vše bude zasypáno a uvedeno 

do původního stavu. 

 V měsíci lednu - březnu 2015 /dle povětrnostních podmínek/ bude posečena celá plocha rákosu cepákem, náletové 

dřeviny vykáceny, odvezeny na spálení a začne hloubení nového odvodňovacího příkopu souběžně s komunikací mezi 

zastávkou a parcelou p. Píchy /naproti cestě do Mochova/. Do tohoto příkopu budou svedeny staré drenážní potrubí, 

případně bude položeno nové. Všechna voda bude příkopem svedena do sběrné jímky na kraji pole a dál do potrubí 

pod komunikací u domu p. Hrubého. 

 Pokud se toto podaří do dubna 2015, budou všechny vysušené plochy zorány a zasety na celé ploše jařiny. 

 Otázkou zůstává několik parcel, kde majitelé nepodepsali smlouvu s f. ZEMSPOL o rekultivaci a může nastat situace, 

že tyto parcely budou vytýčeny majitelům a zůstanou v současném stavu. 

 

Jaroslav Krejčí, zastupitel obce 

 

Kontrola hospodaření obce 2014 
Průběžný audit hospodaření obce Mokré roku 2014 proběhl 8.12.2014 oddělením kontroly Krajského úřadu Hradec Králové. 

Kontrolovány byly dokumenty: Rozpočtové provizorium, Schválený rozpočet, Závěrečný účet, rozpočtová opatření, zápisy 

zastupitelstva, včetně ustavujícího zasedání, mzdová agenda obce, odměňování zastupitelstva, platový výměr účetní obce, 

pokladní doklady, faktury, úvěrový účet, pachtovní smlouva se Zemspolem České Meziříčí, nájemní smlouvy na rybníky, výkaz 

o hospodaření obce, rozvaha, výkaz zisku a ztrát a další doklady.  

 

Kontrolou nebyly zjištěny žádné chyby a nedostatky. 

 

Střípky mokerské historie 
 

Statistika účasti občanů Mokrého ve volbách do zastupitelstva obce 
Rok 1990 – počet voličů 134 – počet hlasujících 100 = 74,62 % 

Rok 1994 – počet voličů 131 – počet hlasujících 102 = 77,86 % 

Rok 1998 – počet voličů 127 – počet hlasujících 71 = 55,91 % 

Rok 2002 – počet voličů 135 – počet hlasujících 79 = 58,52 % 

Rok 2006 – počet voličů 131 – počet hlasujících 78 = 59,54 % 

Rok 2010 – počet voličů 130 – počet hlasujících 50–  38,46 % 

Rok 2014 – počet voličů 124 – počet hlasujících 96 = 77,42 %   

 

Starostové v historii 
Výpis z kroniky obce Mokré  

Rychta je v obci zmíněna již v roce 1397 

 

Rychtáři obce Mokré 

Adam Volf                                                             1651 

Josef Němeček č. 16                                   1822 - 1843 

Jiří Baše č. 35                                             1843 - 1866 

  

Starostové obce Mokré 

Václav Boukal  č. 13                                        do 16.6.1919 

Karel Boukal č. 4                               15.6.1919 – 16.9.1923 

Emil Baše č. 35 (úřadoval v č. 56)      6.9.1923 – 17.7.1945 

  

Předsedové MNV Mokré 

Josef Čtvrtečka č. 82                   17.7.1945 – 11.3.1946 

Stan. Souček č. 43                         11.3.1946 – 4.7.1946   Emil Baše starostoval 22 let, což je druhé místo 

Boh. Baše č. 36                             4.7.1946 – 1.12.1948   za rychtářem Jiřím Baše (23 let), třetím je  

Josef Čtvrtečka č. 82                     1.12.1948 – 1.8.1949   rychtář Josef Němeček (21 let) 

Jaroslav Pumr č. 70                       1.8.1949 – 2.11.1949 

Josef Čuda č. 54                                  2.11.1949 – 1953 

Jaroslav Franc č. 41                                     1954 – 1962 

Zdeněk Průša                                                1962 - 1963 

Emil Rejman č. 32                                       1963 – 1970 

Jaroslav Franc č. 41                                     1970 – 1975 

Starostové po „sametové revoluci“ v roce 1989 

Stanislav Andrýs, čp. 17                 6.12.1990 – 7.5.1996 

Věra Faltusová, čp. 79               14.6.1996 –  14.11.2002 

Kučerová Blanka, čp. 5                    14.11.2002 – dosud 
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Od roku 1849 až do roku 1975 bylo Mokré  samostatnou obcí. Od 1.1.1976 do roku 1990 byla částí města  Opočna.  V radě 

MěNV v Opočně zastupovali obec Mokré pouze místní poslanci. Od 25. listopadu 1990 oddělením od Opočna je opět 

samostatnou obcí 

 

Zastupitelstva obce po „Sametové revoluci“
Volby 1990 – 7 členů zastupitelstva 

Stanislav Andrýs – starosta 

Věra Faltusová - místostarostka 

Členové - Vladimír Falta, Dagmar Honsnejmanová, Petr 

Hrachovina st., Vladislav Kučera, Jiří Tomek st. 

  

Volby 1994 – 7 členů zastupitelstva 

Stanislav Andrýs – starosta 

Věra Faltusová – místostarostka 

Členové – Dagmar Honsnejmanová, Vladislav Kučera, 

Josef Rydlo, Jaromír Šolín st., Ing. Zdeněk Tyč 

 

Rok 1996 – mimořádné volby starosty a místostarosty 

Věra Faltusová – starostka 

Ing. Zdeněk Tyč – místostarosta 

Členové – Dagmar Honsnejmanová, Vladislav Kučera, 

Josef Rydlo, Miroslav Šolín st. 

  

Volby 1998 – 5 členů zastupitelstva  

Věra Faltusová – starostka 

Ing. Zdeněk Tyč – místostarostka 

Členové – Vladislav Kučera, Tomáš Kučera, Josef Rydlo 

  

Volby 2002 – 5 členů zastupitelstva  

Blanka Kučerová - starostka 

Jana Richterová – místostarostka 

Členové – Jaroslav Čihák, Alena Fedorová, Jan Pavel 

  

Volby 2006 – 7 členů zastupitelstva 

Blanka Kučerová – starostka 

Nataša Čiháková – místostarostka 

Členové – Jaroslav Čihák, Věra Faltusová, Alena Fedorová, 

Roman Honsnejman, Petr Hrachovina ml. 

  

Volby 2010 – 5 členů zastupitelstva 

Blanka Kučerová - starostka 

Věra Faltusová st. - místostarostka 

Členové - Věra Faltusová ml., Miroslav Hladný, Roman 

Honsnejman 

  

Volby 2014 – 7 členů zastupitelstva  

Blanka Kučerová – starostka 

Věra Faltusová st. - místostarostka 

Členové - Roman Krejčí, Jaroslav Krejčí, Vladimír Falta, 

Kamil Tomek, Romana Tomková Bc.  

Z kroniky obce 
 

Společnost přátelská rodině 
Jak jsme již psali v minulém čísle, obec Mokré se 

účastnila soutěže Společnost přátelská rodině, která 

v Královéhradeckém kraji probíhala od května 

do listopadu 2014.  

 

Slavnostní vyhodnocení soutěže se konalo dne 

26.11.2014 na Konferenci společnost přátelská 

rodině, která se konala pod záštitou PaeDr. Josefa 

Lukáška, radního Královéhradeckého kraje. 

 

Certifikáty Společnost přátelská rodině získaly firmy 

JUTA a.s. Dvůr Králové nad Labem a firma ZPA 

Smart Energy a.s. Trutnov.  

 

Speciální cenu poroty udělila Společnost přátelská 

rodině Dagmar Honsnejmanové z obce Mokré 

jako  realizátorce široké škály aktivit zaměřených 

na podporu společenské soudržnosti, jejíž prezentace 

ze života obce Mokré sklidila na konferenci velké 

uznání a obdiv.  

  

O soutěži více zde: http://www.familyfriendly.cz  

 

 

Rozsvícení vánočního stromu 
Jednou z nejkrásnějších akcí v naší obci je slavnostní rozsvícení vánočního stromu. V letošním roce se konalo dne 

28.11.2014. Počasí přálo, byla mírná zima, dětem snad chyběl jenom sníh. U místního společenského klubu se sešlo mnoho 

občanů, kteří si rozsvícení vánočního stromu nenechali ujít. Vánoční strom v Mokrém patří určitě k nejkrásnějším v celém 

okolí. A co je důležité, je živý. Roste ale takovým tempem, že za chvíli budeme přemýšlet, jak ho ustrojíme. Již několik let ho 

strojí pan Jiří Dolejší z Čánky.  

 

http://www.familyfriendly.cz/
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Slavnostního zahájení se ujala starostka obce Blanka Kučerová, která na závěr 

všem popřála příjemný večer a hlavně hodně zdraví a pohody v období Vánoc 

a v novém roce.  

 

Program: 

V první části programu vystoupili:  Šimon Franc – saxofon, Pavel Hroch – 

flétna, Eva Tačíková – přednes. 

V druhé části vystoupil žesťový soubor: Bysterská hudba, hudební soubor 

osvětové besedy Bystré u Dobrušky 

 

Poděkování: 

Všem, kteří se podíleli na technickém zázemí a na organizaci celé akce. 

 

A poděkování sponzorům, kteří přispěli k příjemné atmosféře: 

Cukrovar České Meziříčí – cukr do svařáku 

Renata Dohnalová, Rohenice – ochutnávka domácích sýrů (mimochodem byly 

úžasné) 

Anna Šimkovičová, Mokré – napekla výborné domácí vánoční cukroví, které se 

jen rozplývalo na jazyku  

 

Pro děti byl k dispozici ovocný čaj, nechybělo ani lízátko a jako vždy prskavky, 

s kterými běhaly okolo stromu. Dospělí si pochutnali na výborném svařáčku, 

který vařila Anna Šimkovičová s kamarádkou.  

 

Čertovské zvonění 
Dne 5.12.2014, opět po roce, navštívil obec Mokré Mikuláš s anděly. V patách mu byli čerti. Tři čerti a dva andělé. Navštívili 

všechny hodné děti a rozdávali nejen malé dárečky, ale především radost. Vždyť za pár dní už tu jsou Vánoce! 

 

Poděkování patří: 

Mikuláš: Jiří Franc 

Andělé: Maruška Horáková, Monika Hrubá 

Čerti: Andrejka Mikáčová, Andrejka Tomková, Lukáš Honsnejman 

 

Vánoční dárky pro naše dětičky, dědečky a babičky 
I v letošním roce obec věnovala dětem do 15 let a všem seniorům nad 70 let tradiční vánoční dárky. Děti obdržely vánoční 

kolekci a oblíbený adventní kalendář, k tomu malé překvapení – vánoční kuličku s vlastním jménem. Pro seniory jsme 

připravili čajový balíček. Doufáme, že jsme všem udělali radost  

 

Poděkování patří Cukrovaru České Meziříčí, který přispěl do balíčků seniorům sypátky na cukr a Stuha Dobruška mašlemi. 

 

Setkání jubilantů 
Předvánoční setkání jubilantů 

se konalo 17.12.2014 tradičně 

již v knihovně. Atmosféra 

byla vánoční a nálada 

výborná. Jubilantům paní 

starostka Blanka Kučerová 

předala dárky a společně si 

všichni připili na zdraví. 

Posezení bylo plné povídání 

a vzpomínání. Uteklo jako 

voda. Byl to velmi příjemný 

podvečer.  

 

Jubileum slavili: Libuše 

Šolínová, Věra Hrubá, Jana 

Dubová, Hana Žďárská, Jiří 

Čtvrtečka, Jaroslava 

Honsnejmanová (na foto) 

a Jaroslav Čihák.  

 

Všem ještě jednou srdečně 

gratulujeme! 
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Nabídka jubilantům 
Nabízíme jubilantům, kteří slaví výročí svatby, oslavu ve spolupráci s obcí Mokré, tak jako tomu 

bylo v minulosti. Rodiny mohou svůj sňatek nahlásit na obecním úřadě. Pokud někdo slaví v roce 

2015 výročí svatby, nahlaste tuto informaci co nejdříve, abychom se mohli případně se domluvit 

na oslavě. 
 

Mokré v tisku a webových portálech 
Mokré v tisku 2014 pokračování: 

 

67) 24.9.2014 Rychnovský deník č. 224 

 Vítání občánků. Starostka přivítala mezi 

„Mokeráky“ malého Eliáše 

68) Září 2014 Bilanční senátorský zpravodaj 

 Záštita nad soutěží zpravodajů Rychovska 

 První peníze z Fondu Miroslava Antla našly své 

příjemce 

 Beseda v Mokrém „Kriminalita“ 

 Křest knihy Petra Ondráčka Sám čtyřmi oceány 

 Beseda se Stanislavem Motlem 

69) 7.10.2014 Orlický týdeník č. 55/71 

 Hlasujte o nejhezčí snímek, „který vezme 

za srdce“ 

70) 10.10.2014 Rychnovský deník č. 238 

 Moravcová: „Lidé mi říkají, že obrázky vypadají 

jako já“ 

71) 13.10.2014 Rychnovský deník č. 240  

 Výsledky komunálních voleb na Rychnovsku 

72)  16.10.2014 http://www.kr-kralovehradecky.cz  

 Nejlepší knihovnice roku Královéhradeckého 

kraje si převzaly čestná uznání 

72) 21.10.2014 Rychnovský deník č. 247 

 To nej…ze senátních voleb v kraji 

73) 21.10.2014 Orlický týdeník č. 55/75 

 Rychnovsko má staronového senátora 

 Knihovna v Mokrém z celostátního hodnocení 

knihoven nevyšla naprázdno 

74) 24.10.2014 Rychnovský deník č. 250 

 Knihovna patří mezi 12 nejlepších v republice 

75) 24.10.2014 Orlický týdeník 

 V Mokrém uctí vojáky obou světových válek 

76) 25.10.2014 Rychnovský deník č. 251 

 Uctění památky padlých vojáků již podruhé 

 

77) 11.11.2014 Rychnovský deník č. 264 

 Mokerská knihovna odstartuje v obci výstavu 

fotografií Jana Prušky. Vyhodnotí také soutěž 

78) 11.11.2014 Orlický týdeník č. 55/80 

 Uzávěrka hlasování se blíží 

79) 26.11.2014 Rychnovský deník č. 276 

 Fotografická soutěž už zná své vítěze 

80) 3.12.2014 Rychnovský deník č. 282 

 V Mokrém se mohou pyšnit krásným stromem 

81) 4.12. U nás – Knihovnicko-informační zpravodaj 

Královéhradeckého kraje 

 Setkání knihovníků se konalo letos už pošesté 

82) 5.12.2014 Rychnovský deník č. 284 

 Zaškrtnuto v kalendáři: V Mokrém slaví 

knihovna, je jí už 125let. Návštěvníci se dostanou 

do světa katakomb 

83) 5.12.2014 Orlický týdeník č. 55/86 

 Pozvánky: Knihovna v Mokrém slaví jubileum 

84) 9.12.2014 ORLICKÝ.net 

 Oslava 125 let knihovny v Mokrém 

85) 9.12.2014 Rychnovský deník č. 287 

 Čertovské zvonění v Mokrém 

86) Léto/Zima 2014-15 Čechoaustralan – krajanský list 

 Za poznáním Orlických hor jinak 

87) 10.12.2014 www.miroslavantl.cz  

 Miroslav Antl a Stanislav Motl na oslavě 125 let 

vzniku knihovny v Mokrém 

88) 12.12.2014 Rychnovský deník č. 290 

 Výročí 125 let knihovny se oslavilo v Mokrém 

89) 15.12.2014 ORLICKÝ.net 

 Vánoční besídka s bludičkou Mokřinkou 

  

Žádost o fotografie 
Žádáme občany, aby se doma podívali, zda nemají fotografie Mokrého, speciálně mokerské návsi 

z let 1945 – 1990. Těchto fotografií je v kronice velmi málo. Pokud nám fotografie věnujete, 

budeme rádi. V případě, že si je chcete ponechat, tak si je půjčíme, oskenujeme a zase v pořádku 

vrátíme. Fotografie můžete nosit na obecní úřad nebo do knihovny. Předem moc děkujeme! 

http://www.kr-kralovehradecky.cz/
http://www.miroslavantl.cz/


    Strana 14 (celkem 36)  

Stoleté výročí – 4. část 
 

Uctění památky vojákům obou světových válek podruhé 
Dne 28. října 2014 se v obci Mokré po dvaceti letech konala pieta u příležitosti 100. výročí první světové války a vojáků, kteří 

bojovali v obou světových válkách. 

 

V 15.00 hodin se před pamětní deskou sešly rodiny Václava Valeše, pozvání 

přijal Dr. Josef Ptáček z Dobrušky a další občané Mokrého i přespolní. Paní 

starostka Blanka Kučerová všechny přítomné přivítala. Ve svém proslovu 

nejdříve zmínila historii první světové války, vznik československých legií, 

vyjmenovala všechny vojáky a legionáře Mokrého, kteří se v této válce 

účastnili bojů, z nichž někteří se již domů nevrátili.  

 

O legionářích a vojácích první světové války jsme psali podrobně 

v Mokerském zpravodaji č. 3/2014. 

 

Dále vyjmenovala i občany, kteří se zapojili do odboje druhé světové války 

či se účastnili bojů osobně.  

 

Stanislav Baše  – * 14.9.1905 v Mokrém čp. 35, žil v Opočně, ale jeho život 

byl velmi úzce spjat s naší obcí. Pracoval v JZD a vykonával funkci 

obecního kronikáře. V roce 1970 založil obrazovou kroniku obce Mokré.  

Během druhé světové války byl zapojen do odboje, byl zatčen, vězněn 

v německých věznicích, byl krutě mučen, což mělo za následek celoživotní 

zdravotní problémy. Zemřel 11.2.1988 v Opočně. 

 

Andrej Smaženiuk – narozen na Podkarpatské Ukrajině, pracoval jako 

zemědělský dělník na Vranově, bydlel v Mokrém. Byl zatčen 

za protiněmeckou činnost a vězněn v Hradci Králové, Terezíně 

a Buchenwaldu. Koncem května 1945 se vrátil do Mokrého, ale jeho další osudy již nejsou známy. 

 

Jan Smolík - * 28.7.1906 v Pohoří. Rodák z Pohoři, kde prožil své dětství. V roce 1915 se rodina přestěhovala do Mokrého, 

do strážního domku čp. 47. Po nezdařeném studiu na gymnáziu v Náchodě nastoupil vojenskou základní službu. Absolvoval 

poddůstojnickou školu, a když se měl vrátit do civilu, požádal o přeložení k letectvu. Byl přeložen do Prostějova, kde 

absolvoval základní teoretický i praktický pilotní výcvik vojenského letce. Až do roku 1939 sloužil na letišti v Olomouci 

a pak ve Vyškově. V červenci 1939 se stal příslušníkem Vládního vojska a odejel do Itálie, zde utekl k italským partyzánům, 

s kterými přešel do Francie. Ve Francii vstoupil do svazku čs. obrněné brigády a odsud jako ostatní letci byl převelen 

do Anglie. Zde byl zařazen k 311. čs. bombardovací peruti jako letecký mechanik. U této jednotky se dočkal konce války. 

Poté se vrátil do vlasti a zpět ke své jednotce v Olomouci, pracoval na letištích v Prostějově, Pardubicích, Čáslavi a Hradec 

Králové, v hodnosti podplukovníka. Za své činy získal mnoho čs. i zahraničních vyznamenání. Zemřel 7.3.1971. 

 

Zdeněk Škalda - * 8.5.1924 Vítěněves. Dětství a mládí prožil v Železnici u Jičína. Vyučil se číšníkem. Dne 5. října 1942 byl 

odveden a stal se příslušníkem Vládního vojska. Sloužil u 6. praporu v Hradci Králové, odkud také nastoupil 24. května 1944 

transport do Itálie. Zde po několika týdnech pobytu ještě spolu s dalšími kamarády přeběhl k italským partyzánům. 

Podle oficiálních záznamů byl od 2. prosince 1944 do 18. května 1945 příslušníkem čs. samostatné obrněné brigády v Anglii 

a ve Francii. Byl evidován pod matričním číslem T-3084. Vojenskou službu vykonával u protitankového dělostřelectva. 

V bojích s Němci byl dvakrát zraněn. Po návratu do vlasti sloužil ještě krátký čas v čs. armádě v Moravské Třebové, odkud 

odešel do civilního života. Vykonával povolání dozorce ve věznici Valdice. Ale to byla krátká epizoda. Nakonec se vrátil 

ke svému oboru – číšník. V roce 1949 se oženil a pracoval v královéhradeckém Avionu jako vrchní číšník. Z místa musel 

však odejít, bylo mu zakázáno vykonávat svoje povolání, pobyt mezi lidmi, kde by mohl šířit prokapitalistické myšlenky. 

Vystřídal několik míst, až v roce 1969 přišel s rodinou do obce Mokré u Opočna, z hospody v Mladkově. Rodina žila 

kočovným způsobem života. V roce 1969 měl srdeční infarkt a odešel do důchodu. Zemřel 24.12.1980 v Mokrém. 

 

Václav Valeš, o kterém pohovořil Dr. Josef Ptáček a jehož projev zde zveřejňujeme. 

 

Vážení spoluobčané, 

scházíme se symbolicky dnes 28. října, který je tradičně také tzv. řádovým dnem, kdy jsou významným osobnostem 

udělovány řády a vyznamenání. K osobnostem, které se zasloužily o naši republiku, patří i váleční hrdinové. Války byly 

a jsou nejkrutějším způsobem řešení lidských sporů v dějinách. Jsou často vedeny ve jménu vznešených cílů a ideálů, 

pod vlajícími prapory a vzletnými hesly. Jejich oběti jsou však často opomíjeny a zapomínány. Jednou z nich byl i mokerský 

rodák Václav Valeš, jenž je jedním z mužů, kterým byla demokracie a svoboda motivem, pro který byli ochotni bojovat 

i daleko za hranicemi své země. Výrazem vděku za jejich činy, a proto, aby jména těchto „statečných nebeských 
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jezdců“ nebyla zapomenuta, je i dnešní slavnost. Osazením pamětních desek, či udělením čestných občanství rodákům, 

kteří neváhali nasadit své životy v boji za svobodu národa, prokazujeme náš vděk a uznání. 

 

Přesně před 20-ti lety byla dne 28. října 1994 zde odhalena pamětní deska se jmény desíti padlých spoluobčanů ve dnech 

první světové války a se jménem Václava Valeše, příslušníka 311. 

bombardovací peruti RAF v Anglii. 

 

Kdo byl Václav Valeš? Narodil se v Mokrém 26. listopadu 1914 

(čp. 44). V Dobrušce se vyučil elektrotechnikem, vojenskou 

základní službu absolvoval u hraničářského praporu v Žamberku. 

Vojnu si dobrovolně prodloužil u letecké jednotky v Hradci 

Králové. Jako aktivní délesloužící poddůstojník se po rozpuštění 

naší armády a okupaci republiky rozhodl odejít 6. ledna 1940 tzv. 

jižní cestou přes Maďarsko do Jugoslávie. Dále jeho cesta 

pokračovala přes Řecko a turecký Istanbul do tábora 

pro čs. uprchlíky v Bejrútu. Tuto anabázi podstoupil i se svojí 

tehdejší přítelkyní Marií. Odtud již sám odplul do Alexandrie 

a přes Středozemní moře do francouzského přístavu Marseille. Již 

16. března 1940 byl prezentován v čs. táboře v Agde. Byl zařazen 

k naší letecké jednotce, ovšem ve Francii do bojového nasazení již 

zařazen nebyl. Dne 18. června 1940 odplul s dalšími Čechy 

do Anglie. V Anglii byl 1. července 1940 zařazen do leteckého 

výcviku u čs. 312. letecké peruti a stal se příslušníkem RAF. 

Prošel kurzem bombometčíků a střelců. Od 1. listopadu 1940 byl 

přidělen k 311. čs. bombardovací peruti jako palubní střelec. 

Při jednom z letů nad Německem byl jeho letoun 20. července 

1941 sestřelen a celá posádka zahynula. Je jedním z mnoha 

našich letců, kteří nedoletěli a padli ve službě vlasti, on v pouhých 

27 letech. Byl vyznamenán Čs. válečným křížem 1939, medailí 

Za chrabrost a dalšími vyznamenáními. 

 

V období komunistického režimu byli naši západní letci šikanováni a mnohdy se dočkali záměrného zapomínání. Teprve 

1. června 1991 byl Václav Valeš „in memoriam“ povýšen do hodnosti podplukovníka. Dnes dostává čestné občanství obce 

Mokré jako nejvyšší ocenění, jež obec může udělit. Dostává ho jako druhý místní rodák v pořadí, tentokrát však 

„in memoriam“, a to symbolicky ve dnech 100. výročí svého narození. 

 

Dr. Josef Ptáček 
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Po projevech starostky Blanky Kučerové a Dr. Josefa Ptáčka bylo rodinám Václava Valeše, paní Libuši Šolínové a Josefu 

Valešovi, předáno symbolické Čestné občanství jako poděkování za jeho statečnost, odhodlání a víru v lepší budoucnost, 

která se neobešla bez ztrát na životech. Společně se všichni podepsali do Pamětní knihy obce Mokré. 

 

Poté se všichni přítomní odebrali k památnému křížku, kde paní Libuše Šolínová a pan Josef Valeš zavěsili věneček a položili 

svíčku, abychom symbolicky společně uctili památku všech zemřelých občanů Mokrého.  

 

Po ukončení slavnostního pietního aktu bylo 

v místní hospodě U Franců připraveno drobné 

občerstvení, které připravily Renata Dohnalová, 

Věra Faltusová st. a Dagmar Honsnejmanová. 

Venku bylo sice slunečné podzimní počasí, ale 

ve vyhřáté hospodě bylo příjemně. Na závěr se 

účastníci dnešní akce také podepsali do Pamětní 

knihy, která cennou součástí Kroniky obce 

Mokré. 

 

Jako kronikářku obce mne však velmi mrzí, že 

se této mimořádné akce nezúčastnilo víc lidí, 

víc Mokeráků. Možná si někdo řekne, že první 

i druhá světová válka byly už tak dávno, ale 

snad právě proto v dnešní době, kdy po celém 

světě bojují národy mezi sebou, je nutnost 

neustále připomínat, jak je krásné žít v míru 

a jaké hrůzy přináší válka. Máme všechno, 

na co si vzpomeneme! Pitnou vodu, internet, 

maso každý den, oblečení podle nejnovější 

módy, vzdělání, emancipaci a tak dál, a tak 

dál…. Ale to jsou jen věci, které jsou pomíjivé, 

dnes tu jsou a budou tu i zítra? 

 

Jako knihovnice vím, jak hodně se v současné době čtou válečné romány, deníky popravených lidí a někdy mám vážně 

pochybnost, proč se tato literatura čte. V televizi běží spousta válečných dokumentů i filmů, ale chápe většina lidí jejich 

odkaz? Myslím, že je to dost velký důvod k zamyšlení.  

 

A při tom stačilo tak málo! Přijít, a třeba jen položit svíčku pod jména našich spoluobčanů, kteří bojovali, abychom my mohli 

žít v klidu a míru. Abychom se zamysleli nad vším, co děláme a jak se k sobě chováme. 

 

Dagmar Honsnejmanová, kronikářka obce 

 

Knihovna 
 

Ocenění knihovně v SVK Hradec Králové 
Ocenění knihovny a vernisáž výstavy 

„Jak vidím svoji knihovnu“ 

 

Dne 15.10.2014 proběhlo ve Studijní 

a vědecké knihovně Hradec Králové 

slavnostní setkání knihovnic a knihovníků 

Královéhradeckého kraje. Knihovna 

U Mokřinky byla pozvaná jako oceněná 

knihovna Královéhradeckého kraje 2014 

a při této příležitosti jako projev uznání 

převzala ocenění z rukou ředitelky 

knihovny Evy Svobodové a zástupců SKIP. 

 

Během večera byly uděleny tituly 

Knihovník/Knihovnice roku 2014  

Královéhradeckého kraje. Všichni si také 

mohli prohlédnout výstavu knihoven 

na téma: „Jak vidím svoji knihovnu“, 

na které nechyběla ani naše knihovna. 

 



    Strana 17 (celkem 36)  

Knihovna roku 2014 
Slavnostní vyhodnocení soutěže Knihovny roku 2014 se konalo 16.10.2014  v Národní knihově Praha - v Zrcadlové kapli 

Klementina. 

 

Ocenění v kategorii základní knihovna převzaly starostka obce Blanka Kučerová a knihovnice Dagmar Honsnejmanová. 

Knihovna se tak  zařadila mezi 12 nejlepších knihoven České republiky, které byly v tomto roce vyhodnoceny.  

 

 
 

Výročí 125 let knihovny 
Na 8. prosince 2014 od 18:00 hod. připadl slavnostní den „Knihovny u Mokřinky“, která 

oslavila 125 let od svého vzniku.  
 

Z kroniky obce:  

„Podnět k založení besedy nynější vyšel od správce školy Emila Musila v létě 1889. Po dalších 

úradách došel ze strany čelnějších občanů zdejších výrazu náhled, že jest třeba i přes překážky, 

které se v tak malé obci jako jest Mokré (48 domovních čís.) naskytnouti mohou, založiti Čtenářsko 

- hospodářskou Besedu. 

 

Snaha po osvětě, vzdělání a pokroku, našla své naplnění ke dni 15.7.1889. Ve schůzi četně navštívené vytkl správce školy 

všechny prospěchy, jakých občanstvo může mít ve sdružení besedním, poskytujícím mnohem větších výhod, než jakých by 

i při nejlepší vůli mohl mít jednotlivec.“  

 

Emil Musil-Daňkovský (7.11.1857 – 8.2.1941) působil v Mokrém od 23.4.1882 až do 31.8.1919 jako řídící učitel. Byl to 

velice vzdělaný a činný člověk. Věnoval se psaní, vydal přes 20 spisů – přírodopisných, vlastivědných, pedagogických, 

z oboru pěstitelství, chovatelství. Byl redaktorem časopisu Lovecká besídka. Přispíval do různých časopisů – mysliveckými, 

pedagogickými články pro mládež. Překládal z němčiny (např. Karla Maye) a francouzštiny. Mayovky v jeho překladu se 

vydávají dodnes. 

 

Emil Musil-Daňkovský je člověkem, který si zaslouží, aby jeho jméno nebylo zapomenuto. Z tohoto důvodu byl knihovnicí 

obce Dagmar Honsnejmanovou navržen, aby se stal „PATRONEM“ knihovny U Mokřinky a byl tak příkladem nejen pro naši 

generaci, ale i pro ty další.  
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O knihovně:  

Čtenářům knihovny je k dispozici cca 3500 knih a ročně knihovnu navštíví okolo 500 čtenářů, kteří si vypůjčí přes tisíc 

dokumentů. Knihovnu však nenavštěvují jen čtenáři z Mokrého, ale také čtenáři z okolních vesnic.  

 

Dnešní činnost knihovny je velmi pestrá, pořádají se soutěže nejen pro děti, které jsou velmi oblíbené a úspěšné. Jsou to 

například prázdninové malování na téma Můj nejkrásnější prázdninový zážitek, Co se mi v Mokrém líbí, Velikonoční 

malování…  

 

V roce 2007 byl při knihovně založen výtvarný klub dětí, které se zde scházejí. Většinu času si malují nebo vyrábějí různé 

dekorace, které se pak vystavují jak v knihovně, tak i v místním klubu, který pomáhaly právě zkulturnit děti. Zde se také 

odehrávají všechny velké akce, jako například vyhodnocení soutěží, výstavy, velikonoční a vánoční besídky, společná setkání 

se zajímavými lidmi apod.  

 

Knihovna se může pochlubit i tím, že je zastoupena v ojedinělé publikaci „Knihovny Královéhradeckého kraje se 

představují“, a to za region Rychnovsko a Kostelecko celkem z 89 neprofesionálních knihoven. Tuto publikaci vydala Studijní 

a vědecká knihovna v Hradci Králové, za podpory Krajského úřadu Královéhradeckého kraje a ministerstva kultury.  

 

V roce 2010 knihovna prodělala největší změnu. Celá budova obecního úřadu byla zrekonstruována a knihovna získala větší 

prostory. Bylo zde také vybudováno sociální zařízení, které léta chybělo.  

 

Čtenáři mají nyní k dispozici knihovnu se třemi počítači s připojením na internet. Děti mohou navštěvovat výtvarný klub, kde 

mají možnost trávit volný čas - malováním, výrobou různých dekorací, dárků nebo si zahrát společenskou hru, jen tak 

posedět, popovídat si s kamarády a třeba si udělat úkoly.  

 

Nyní již k samotnému slavnostnímu večeru, při kterém slovem provázela 

knihovnice Dagmar Honsnejmanová, která uvítala prvořadě patrony akce: 

senátora Miroslava Antla, investigativního novináře Stanislava Motla 

a historika a pedagoga Josefa Ptáčka. Dále přivítala starostku Opočna Šárku 

Škrabalovou, místostarostu Opočna Mariana Slodičáka, starostu Dobrušky 

Petra Tojnara, starostku Přepych Zdeňku Seidlovou a pochopitelně domácí 

starostku Mokrého Blanku Kučerovou, dále byli přivítáni ostatní hosté 

a návštěvníci akce. 

 

Jako první patron akce promluvil k návštěvníkům a hostům senátor Miroslav 

Antl, který pozdravil přítomné, popřál krásný adventní čas, představil 

investigativního novináře Stanislava Motla a poděkoval mu za jeho podporu, 

na závěr vyjádřil poděkování Dagmar Honsnejmanové: „Vaše knihovna slaví 

krásných 125 let a je to vaše oslava a vaše zásluha paní Dášo“. Dále se slova 

ujal Josef Ptáček, který měl připravené historické pojednání o Emilu Musilovi – 

Daňkovském.  

 

Program pokračoval odhalením obrazu Emila Musila – Daňkovského 

od patronů akce, autorkou obrazu je Vendula Bittnerová. Patroni akce se 

po odhalení obrazu podepsali do místní kroniky a proběhl přípitek k výročí 

knihovny. Pořadatelé akce si po přípitku pro všechny přítomné připravili 

příjemné překvapení v podobě dortu k výročí knihovny a každý návštěvník byl sladce obdarován. 

 

Po té již následovala beseda s investigativním novinářem Stanislavem Motlem nejen na téma: AKTA X po česku: 

TAJEMSTVÍ JIHLAVSKÝCH KATAKOMB – Stanislav Motl promítl dokumentární film na toto téma a po něm přidal 

poutavé vyprávění nejen o katakombách, ale také o své investigativní práci – vysokohorská dobrodružství, nespoutané moře 

a oceány …  

 

Návštěvníci akce po ukončení besedy nejen Stanislava Motla, ale celý průběh večera odměnili bouřlivým potleskem. 

 

Článek a foto Martin Fletcher – ORLICKÝ.net 

 

Poděkování: 

Nádherný  a hlavně výborný dort upekla Renata Krejčová z Mokrého. 

Patří se poděkovat všem, kteří přispěli k úspěchu této akce organizací, občerstvením, úklidem a technickým zabezpečením. 

Jsou to Dagmar Honsnejmanová, Blanka Kučerová,  Lukáš Honsnejman, Roman Honsnejman, Roman Krejčí, Václav Kučera. 

 

Vánoční besídka 
Poslední akcí pro děti je každý rok vánoční besídka. Letos se konala 13.12.2014. V příjemné atmosféře společenského klubu 

se sešly maminky a děti, aby si zpříjemnily předvánoční čas. Prvním bodem odpoledne bylo tradiční přání paní starostky 
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Blanky Kučerové, která všem popřála do nového roku hodně zdraví a pohody, dětem hodně dárečků a snad také trochu toho 

sněhu. Potom následovalo slavnostní vyhodnocení prázdninového malování, které provázela spousta příjemných náhod. Tak 

třeba malá Sára Lelková miluje tygříky a v tašce s cenami našla knížku Pyžamo pro tygra, malá Terezka Francová si oblíbila 

Medvídka Pú a zcela náhodou dostala knížku s jedním z jeho příběhů. A Petr Hroch si za svoji kresbu vysloužil Hrůzostrašné 

pohádky pro malé strašpytlíky, načež jeho maminka nám hned sdělila, že se Péťa bojí, tak snad se po přečtení pohádek 

přestane bát. A velkou radost měl určitě i Šimon Franc, který již během besídky přečetl kus z knížky Cesty dětí do staletí, 

a nemohl se od ní odtrhnout.  

 

I v kategorii dospělých, které se zúčastnily čtyři ženy, byly připraveny hezké ceny, a to dárková taška cukru od Cukrovaru 

České Meziříčí.  

 

Během odpoledne se děti střídaly v recitaci, zpívání, hře na trubku a flétnu. Úžasné bylo sehrání čtyř malých slečen, které 

společně zpívaly, a šlo jim to opravdu moc dobře. Všichni za svůj výkon sklidili velký potlesk.  

 

 
 

Míša Hlávková, Kačenka Jílková, Terezka Francová, Magda Jílková 

 

Když se setmělo, děti se oblékly a venku před klubem si mohly zapálit pod dohledem maminek prskavky.  

 

Na vánočním stole byla spousta dobrot – cukroví, jednohubky, ovoce, popcorn, čokoládové bonbony, ořechy, burské oříšky 

a nechybělo tradiční dětské šampaňské. Občerstvení zajistil obecní úřad, maminky s dětmi vyrobily výborné jednohubky 

a vánoční cukroví. Losování jednoho hlasovacího lístku provedla Terezka Francová a vytáhla paní Hanu Hladnou, která 

obdrží drobnou cenu.  

 

Za pomoc s přípravou vánoční besídky děkuji paní Věře Hrubé, Aničce Kinclové a Monice Hrubé. Bez nich bych asi 

v předvečer besídky strávila v knihovně asi celou noc.  

 

Besídka se vydařila. Děti při odchodu dostaly ještě poslední dárek od paní knihovnice, která každému vyrobila keramickou 

hvězdičku na vánoční stromeček pro štěstí a ještě voňavý sáček s levandulí a cukřík s bludičkou Mokřinkou. A všichni se 

samozřejmě nezapomněli podepsat do Pamětní knihy kroniky obce Mokré. 
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Prázdninové malování 
Na téma „Piráti a poklady“ malovalo obrázky celkem 25 osob, z toho 21 dětí a 4 dospělí. Hlasování probíhalo až 

do 4.12.2014. Celkem hlasovalo 68 osob na internetu a v knihovně, které odevzdaly 314 hlasů. 

 

Sponzoři 

Nakladatelství Egmont www.egmont.cz  

Nakladatelství Slovart www.slovart.cz  

Somipo, specializované papírnictví Opočno www.somipo.cz  

Mladá fronta – časopis Sluníčko http://www.mf.cz/produkty/slunicko  

Mladá fronta – časopis Mateřídouška http://www.mf.cz/produkty/materidouska  

Cukrovar České Meziříčí http://www.cukrovaryttd.cz/kontakty/cukrovar-ceske-mezirici 

 

Vyhodnocení 

1. kategorie do 2,5 let  

1. místo obrázek č. 1 = 55 hlasů – Terezka Francová 2,5 roku 

 

2. kategorie od 4 do 6 let 

1. místo obrázek č. 6 = 27 hlasů Michaela Hlávková 

2. místo obrázek č. 24 = 12 hlasů Václav Boukal 

3. místo obrázek č. 2 = 8 hlasů Sára Lelková 

Na 4. místě se umístili: Eva Tačíková, Magdalena Jílková, 

Elizabeth Gruberová, Martin Franc 

 

3. kategorie od 7 do 8 let 

1. místo obrázek č. 7 = 25 hlasů Adam Franc (obrázek vlevo) 

2. místo obrázek č. 11 = 15 hlasů Natálie Lelková 

Na 3. místě se umístili: Kateřina Jílková, Jakub Hušek, Ondřej 

Tačík, Dominika Fryntová, Jiří Touc 

 

4. kategorie od 9 do 12 let 

1. místo obrázek č. 18 = 23 hlasů Kristýna Vaněčková 

2. místo obrázek č. 15 = 15 hlasů Pavel Hroch 

3. místo obrázek č. 17 = 12 hlasů Zuzana Toucová 

4. místo obrázek č. 14 = 11 hlasů Šimon Franc 

Na 5. místě se umístili: Petr Hroch, Pavlína Kalmusová 

 

5. kategorie dospělí 

1. místo obrázek č. 20 = 34 hlasů Karolína Vaněčková  

2. místo obrázek č. 22 = 16 hlasů Jiřina Faltusová 

Na 3. místě se umístily: Iveta Luňáčková, Dagmar 

Honsnejmanová 

 

Fotografická letní soutěž 
Soutěže se zúčastnilo 26 fotografů s 61 snímky na téma „Pohled, 

který mě vzal za srdce“. A bylo to doslova. Vznikla nádherná 

fotogalerie snímků různých žánrů: přírody, dětí, milované ženy, 

zvířat, domácích miláčků, brouků, hmyzu, věcí, domů, nejen 

z našeho regionu, ale i z druhého konce světa. Je vidět, že každého 

chytne za srdce něco jiného  

 

Hlasování fotografické soutěže probíhalo až do 16.11.2014. Dne 

19.11.2014 se konalo vyhodnocení v místním společenském klubu. 

Vyhodnocení se ujal fotograf a šéfredaktor Hradeckého deníku Jan 

Pruška, který do Mokrého přivezl svoji výstavu fotografií z cest 

po Africe. Návštěvníci si mohli nejen prohlédnout krásné 

fotografie, ale také poslechnout vyprávění o této cestě.  

 

Jan Pruška 

Narodil se v prosinci roku 1986 a nyní pracuje ve společnosti 

Vltava-Labe-Press jako šéfredaktor Hradeckého deníku. Jeho první 

výstava „Africký život očima Jana Prušky“ se konala v hradecké 

restauraci Primátorka Pod Terasami v září tohoto roku.  

 

Jan Pruška a Vladislav Kučera 

http://www.egmont.cz/
http://www.slovart.cz/
http://www.somipo.cz/
http://www.mf.cz/produkty/slunicko
http://www.mf.cz/produkty/materidouska
http://www.cukrovaryttd.cz/kontakty/cukrovar-ceske-mezirici
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Slovo autora k výstavě: 

Snímky jsem posbíral během několika cest východní Afrikou. Divák se tak může přenést do Ugandy, Tanzanie, Botswany či 

Zimbabwe.  Pokud navštívíte černou Afriku, tak si ji buď zamilujete, nebo ji začnete nenávidět. Mně se naštěstí týká první 

případ. Poprvé jsem do východní Afriky zamířil v roce 2010 a mé kroky směřovaly do Ugandy, jednoho z posledních domovů 

horské gorily. Nejen tento kriticky ohrožený druh způsobil, že jsem se do regionu znovu několikrát podíval.  

 

Namátkou lze vyjmenovat některá místa jako například nekonečné pláně Serengeti, kde každoročně migrují dva miliony 

pakoní, zeber a gezel. Úchvatná je také delta Okavanga v Botswaně. Vody Okavanga tak narážejí na rozpálenou 

poušť Kalahari a postupně se vypařují, přičemž tvoří labyrint kanálů a ostrůvků. Mnohdy se zde nedá cestovat jinak než čluny 

či letadlem. Cestovatel, který zamíří do těchto končin, by neměl vynechat ani Viktoriiny vodopády, které objevil David 

Livingstone v roce 1855. O dvacet let později je prozkoumal český cestovatel Emil Holub, který je také jako první zmapoval.  

 

Nechtěl jsem si ale nechávat snímky jen v šuplíku a výsledek jste mohli vidět i zde, právě při vyhodnocení fotografické 

soutěže knihovny U Mokřinky. Doufám, že se Vám fotografie líbily a potěšily nejen Vaše oko, ale i duši. 

 

Soutěž podpořil Královéhradecký kraj v čele s hejtmanem Lubomírem Francem 

 

 
Partnerem soutěže je ZOO Dvůr Králové nad Labem http://www.zoodvurkralove.cz/cs 

Somipo, specializované papírnictví Opočno www.somipo.cz 

Nakladatelství Slovart www.slovart.cz 

 

Vyhodnocení soutěže: 

Vybrat nejhezčí fotografii je vždy velký problém. Pan Pruška ohodnotil tři snímky z pohledu fotografa, které vybral 

na webových stránkách knihovny. Tady jsou jeho vybrané fotografie: 

 

1. místo - číslo 61 - Dobříkovec - Motýlí princezna – Jiří Zácný 

2. místo - číslo 21 - Chorvatsko – Mali Lošinj – Krmení racků na moři – Dagmar Honsnejmanová 

3. místo - číslo 7 - Mumlavský vodopád - v Harrachově na říčce Mumlavě – Tomáš Martinec 

 

Dále probíhalo hlasování na internetu a v knihovně. Celkem hlasovalo 76 osob, které snímkům přidělily 204 hlasů.  

 

Výsledky:  

1. místo bezkonkurenčně získala fenka tibetské 

dogy Alaska Narpo Ransi, která na sobě nechává 

lehat všechny kočky, které jsou doma na dvoře 

u Honsnejmanů (na foto) 

– fotografie č. 38 – 22 hlasů – Na dvoře 

v Mokrém – Jsme rodina – Roman Honsnejman 

2. místo  

– fotografie č. 43 – 15 hlasů – Blesk v Dobrušce 

– Marcela Hrnčířová 

3. místo  

– fotografie č. 8 – 12 hlasů - Kuna skalní 

na třešních. A pak, že chodí na vejce! – Vladislav 

Kučera 

3. místo  

– fotografie č. 46 – 12 hlasů – Šťastná – Petr 

Dupák 

4. místo  

– fotografie č. 7 – 9 hlasů – Mumlavský vodopád 

– Tomáš Martinec 

 

5. místo  

– fotografie č. 33 – 8 hlasů – Západ slunce v Orlických horách – Vítězslav Michel 

6. místo 

- fotografie č. 17 – 7 hlasů – Mladějovské muzeum a trochu velká lžíce – Petr Hertík 

- fotografie č. 60 – 7 hlasů – Jsem anděl, tak čemu se pořád divíte? – Kateřina Moravcová 

 

Cena knihovny U Mokřinky 

- fotografie č. 52 – Mokerská ještěrka – Šimon Franc 

http://cs.wikipedia.org/wiki/Kalahari
http://www.zoodvurkralove.cz/cs
http://www.somipo.cz/
http://www.slovart.cz/
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Cena Firmy Somipo 

- fotografie č. 25 - Vážka a fotograf. A chvilku nehýbat! Cvak, a je to. – Pavel Tomeš 

 

Losování hlasovacích lístků: Pan Pruška vylosoval jednoho hlasujícího, které obdržel cenu od obce Mokré a výhercem se 

stala Andrea Mikáčová. 

 

Výstava „Vůně kávy se smetanou“ 
V listopadu  a prosinci probíhala v knihově další zajímavá výstava, kterou  připravila Míla Rohlenová z obchůdku Dárky Míla 

Opočno. Tentokrát knihovnu provoněla vůně kávy. Výstava byla prodejní a měla velký úspěch. Navštívili ji zájemci o dobrou 

kávu i z okolí, např. z obce Jásenná….. 

 

Nové knihy v knihovně 
Vyrábění pro děti i dospělé 

1. Současný hit Gumičkování – kniha Becky Thomasové. Děti v ní najdou pár tipů na výrobky z oblíbených gumiček.  

2. Tajemství stromů – kniha Jana Podzemné – vyrábění pro nejmenší děti 

3. Originální tvoření pro malá i velká stvoření – kniha Lucie Dvořákové plná nápadů na výrobu různých dekorací 

4. Vaříme s dětmi – kniha Lenky Vodrážkové přináší veselé vaření pro děti a s dětmi 

5. Vyšívání krok za krokem – Maggi Gordonová naučí vyšívat malé i velké 

 

Trochu romantiky pro zimní večery pro ženskou duši 

1. Victoria Holtová – Hedvábná pomsta - Příběh, jehož hlavní hrdinkou je krásná a chytrá Lenore, je vyprávěním 

o lásce i nenávisti o lidských osudech, které spojuje výroba hedvábí. Měkké hedvábné látky však mají svá tajemství 

a dovedou se proměnit v pořádně ostrou zbraň. Mezi dvěma rodinnými klany, vyrábějícími tuto krásu - jedním 

ve Francii, druhým v Anglii - panuje nepřátelství; neviditelné, ale o to nebezpečnější. Projeví se náhle, nečekaně 

na nejzranitelnějším místě. Pozná je však Lenore, která brzy najde, ale hned ztratí milovaného manžela. Má ale dost 

odvahy, aby si zařídila v Londýně módní salón, a to je koncem 19.století věc neobvyklá a zvláštní. Salon Lenore 

získává tu nejlepší pověst i v Paříži, jeho majitelka však šťastná není. Život jako by jí stále odpíral lásku, setkává se 

se závistí i se zločinem. A přece se nakonec všechno vysvětlí a objeví se ten pravý. Lenore pozná, že láska znamená 

daleko víc než všechny obchodní úspěchy, i když třeba nepřináší klidný život. 

2. Alexandra Ripleyová – Scarlett - Už léta patří srdce milionů čtenářů Scarlett O Harové 

a Rhettu Butlerovi, hrdinům nejslavnějšího světového bestselleru všech dob. Původně 

končil příběh Jihu proti Severu ve chvíli, kdy Rhett opouští svou ženu poté, co ztratili 

dcerku, přítelkyni Melanii i vzájemnou lásku. V roce 1991 se však kolo jejich osudů opět 

roztočilo. Alexandra Ripleyová přikročila k nelehkému úkolu oživit slavné literární 

postavy i prostředí, v němž žily. Scarlett se odmítá smířit s tím, že by ji Rhett navždy 

opustil. Bez pozvání vyrazí do starobylého Charlestonu, kde se s pomocí svých tetiček 

seznamuje s Rhettovou rodinou. Scarlett se snaží krotit svou vzpurnou a nezávislou 

povahu a podrobuje se přísným konvencím v naději, že ji uzavřená charlestonská 

společnost přijme a pak snad i Rhett pochopí, že oni dva patří k sobě. Od manžela se jí 

však dostává jen odmítání a chladu, a přestože Scarlett využívá každé příležitosti, aby 

mohla být s ním, stále se jí nedaří dosáhnout svého. Scarlett se ale nevzdává a je 

rozhodnutá získat Rhetta za každou cenu - i kdyby ji to mělo stát život.  

 

Dobrodružné 

1. Wilbur Smith – napsal čtyři díly egyptské tetralogie Řeka bohů a málokdo asi očekával další, 

ale je tu! Pro všechny příznivce pátý díl s názvem Bůh pouště. Otrok Taita putuje s dcerami 

královny Lostris, s Tehuti a Bekatou na Krétu, kde se mají v zájmu Egypta provdat za Nejvyššího 

Mínose, tajemného krále, jehož podobu nikdo nezná, protože stále nosí masku posvátného býka. 

Když však na Krétě vybuchne sopka, obě dívky mají být obětovány k usmíření bohů... Román 

navazuje na Řeku bohů 1. 

Časopis pro děti a mládež – Časostroj 

Časostroj je časopis o historii pro mladé čtenáře od 9 do 15 let. Vychází každý měsíc. Časostroj je plný těch největších záhad 

a tajemství historie. První čísla jsou již v knihovně! Časopis je moc pěkný a děti v něm najdou také plno dobrodružných 

příběhů, zajímavostí z historie, vynálezy lidstva, příběhy z pravěku, středověku, rytíři a bitvy….prostě úžasná směs informací 

o životě lidí psaná jednoduchým a napínavým způsobem.  
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Ukázka z časopisu: Hybaj do koupelny, špindíro! 

Antika – Párty u bazénu: Staří Egypťané, Babyloňané, Řekové i Římané by pozdějším společnostem mohli jít příkladem. 

Vrcholem péče o hygienu byl antické lázně. Měly bazény s horkou, vlažnou i studenou vodou, masérny, tělocvičny, sportovní 

hřiště i čítárny. Vstup byl dovolen chudým i bohatým. Když si lidé svlékli šaty, nebyl mezi nimi rozdíl. 

 

Ranný středověk – Umyj si ruce: Po zániku římské říše Evropa na antické ideály zapomněla. Církev použila kameny 

ze starých lázní na stavbu chrámů. Péči o tělo nazvala marnivostí a hříchem. Špinaví lidé v nepraných šatech házeli odpadky 

kolem sebe a obsah nočníků vylévali z oken. Paradoxem je, že nejvíce byli čistí chudí lidé, protože se po práci, zpocení, chtěli 

opláchnout. 

 

Renesance – Lazebnice a říťomyj: K rozvoji o tělo přispěli i křižáci, kteří byli vysláni na výpravy proti muslimům, 

pohanům a kacířům do Jeruzaléma nebo Byzantské říše. Tam vojáci s údivem zjistili, že úroveň „pohanů“ je mnohem vyšší 

než ta jejich. Myli se a nosili spodní prádlo. A tak se také v Evropě i Čechách objevili první lázně – lazebny. O návštěvníky se 

starali lazebníci, kteří byli považováni jako kati za „nečisté“ a měli potupnou přezdívku „říťomyjové“. 

 

Baroko a rokoko – Přebij to voňavkou: Mýt se? Ani náhodou! Voda se považovala za škodlivou, nános špíny naopak měl 

chránit před nemocemi. Raději se škrábali drbátkami ze slonoviny a puch těla překrývali nejvzácnějšími pudry a voňavkami. 

 

19. století – Hup do vany: Teprve na přelomu 18. a 19. století přišla ke slovu voda a mýdlo. Nahota však byla považována 

za něco nepatřičného, tak se lidé koupali v košilích, přes které se i mydlili. 

 

Nakladatelství a distribuce knih Stehlík 
Děkujeme Ing. Ivo Stehlíkovi, jehož nakladatelství nám zaslalo darem knihy do naší knihovny.  

Alespoň některou si zde představíme. 

 

1. Šmajdovinky – Pohádky o vodníku Šmajdovi a nejen o něm napsal Vladimír T. Gottwald a jistě se 

budou líbit všem dětem, které mají rády vodníky a jiné pohádkové bytosti.  

 

2. Byl jednou jeden strom – napsala Martina Zíková. Půvabné povídání o stromech a nejen o nich, také o vílách 

a skřítcích, kteří v nich žijí a prožívají své příběhy. Možná, možná někde hluboko uvnitř najdete i příběh svůj.  

 

3. Každá maminka je Mozart – knížku pro dospělé čtenáře napsal Vlastimil Marek. Je to kniha fejetonů o ženách, 

porodech, dětech a jiném myšlení. Rozhodně stojí za to si ji přečíst. 

 

Více o knížkách z Nakladatelství Stehlík se dozvíte zde: http://www.knihystehlik.eu  

 

Termíny akcí v obci v roce 2015   
Vyhodnocení čtenáře roku 2014 – leden – únor 

Cestovatelská beseda s Jiřím Márou – leden - únor 

Čtení pro děti a rodiče v knihovně – průběžně dle zájmu 

Velikonoční tvoření – březen  

Květinová soutěž – od jara do září 

Čarodějnice  - 30.4.2015 

Výstava „Hasiči v Mokrém“ – předběžně květen (podle množství 

získaných materiálů) 

Den pro děti – 20.6.2015 

Hon za pokladem Hledání ostrova pirátů – 26.6.2015 

Prázdninové malování 

Cestování se sbíráním razítek aneb „Nejvyšší rozhledna je ta moje“ 

Prázdninový keramický kurz 

Vánoční akce 

 

Žádáme všechny, kteří mají zájem se zapojit do organizování některé z akcí, aby se přihlásili v knihovně. Už nyní se 

připravuje a zajišťuje program. Především žádáme o pomoc maminky a tatínky dětí, pro které se tyto akce pořádají. Každý 

nápad, každá rada a každá ruka přiložená k dílu je vítána! Děkujeme předem. 

 

Čajovna u bludičky  
 

Čajovna s lékárnicí Veronikou 
Podzimní „Čajovna s lékárnicí Veronikou“ se konala 22.10.2014. Čajovna byla opravdu podzimní. Venku celý den pršelo, 

byla zima a vůbec bylo celkově nevlídno. Přesto se v čajovně sešla opět dobrá parta lidí. 

http://www.knihystehlik.eu/
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Přivítali jsme mezi sebou PharmDr. Veroniku Haškovou 

z Mokrého (na obrázku vpravo), která si pro nás připravila 

přednášku na téma "Doplňky stravy a režimová opatření 

v seniorském věku". Téma bylo velmi zajímavé, nikdo si 

ani nevšiml, že nám při ní utekly téměř dvě hodiny. 

 

Dozvěděli jsme se spoustu zajímavých informací 

o lékárenských přípravcích, prevenci i léčbě nejběžnějších 

nemocí, jako např. nachlazení, pálení žáhy, nespavosti, 

zácpy či nadýmání. Dalo by se říct, že člověk v dnešní 

době ví, co má dělat, ale neustále stoupající rozvoj 

a množství léčebných či preventivních přípravků se pro nás 

někdy stává nepřehledným. 

 

Přednáška byla velmi poučná a budeme se zase někdy těšit 

na další témata :-) 

 

Čajovna s promítáním 
Druhá podzimní „Čajovna se konala 27.11.2014. Tentokrát jsme si povídali, dívali se na film ZOO Dvůr Králové 

a Nejkrásnější české památky zapsané na seznamu Unesco. Nálada byla výborná, horký čaj, výborná káva a vánoční cukroví. 

Co víc si přát? 

 

Vánoční čajovna s Josefem Lukáškem 

 
 

Poslední čajovna roku 2014 se konala 11.12.2014 a byla celá vánoční a pohádková. Opět nás navštívil nejznámější vypravěč 

a pohádkář Orlických hor a Podorlicka Josef Lukášek, který si pro své vyprávění zvolil povídky a pověsti se zimní a vánoční 

tématikou. Nechybělo ani čtení pohádky, tentokrát si pro nás vybral pohádku z knížky Korunka princezny Kačenky -  

Krakonošova schovanka. Nádherné, a také dojemné, vyprávění o vládci hor a jeho schovance Aničce všichni poslouchali 

s velkým zájmem a pan Lukášek si vysloužil velký potlesk. Překvapení si připravil i pan Pavel Vávra, který složil a také 

zahrál a zazpíval písničku na počest pana Lukáška a regionální řezbářky a malířky Jarmily Haldové.  
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Spisovatel Josef Lukášek a výtvarnice Jarmila Haldová   

 

Náš pan Lukášek s paní Haldovou překrásné pohádky umí psát, 

 umí je i krásně malovat, od nich knížky nedají nám spát. 

 

Podezření mám, že jsou vládci hor, Krkonoš i našich Orlických,  

zpívá se mnou horských skřítků sbor, ze školy je slyšet dětský smích. 

 

Mnohem vzácnější jejich dílo je, než je zlato a drahé kamení.  

České zemi požehnáním je, věřte, to se nikdy nezmění. 

 

Náš pan Lukášek s paní Haldovou, překrásné pohádky umí psát,  

umí je také ilustrovat, musíš navždy je mít všechny rád. 

 

Občerstvení na dnešní čajovnu připravily paní Mirka Jurčiová (vánoční cukroví) a Dagmar Honsnejmanová. Nechyběl ještě 

kousek slavnostního dortu z oslav knihovny, který upekla Renata Krejčová.  Poděkování patří všem příznivcům čajovny, kteří 

nejen dnes, ale po celý rok chodili do naší Čajovny u bludičky, a také obci, která tato setkání velmi podporuje.  

 

Vánoční přání čtenářů knihovny 
Každý rok některý z nejmladších čtenářů nakreslí motiv vánočního přáníčka. V letošním roce nakreslil vánoční motiv Adam 

Franc. Přáníčko graficky upravila Dagmar Honsnejmanová.  

 

 
 

Poděkování dárcům 
Děkujeme všem dárcům, kteří i v tomto roce podpořili knihovnu v Mokrém. Místní občané věnovali knihovně finanční dar 

ve výši 12 000 Kč. Věcné dary poskytli nejen mokerští (různý materiál, ceny do soutěží), ale i mnoho organizací a firem 

(nakladatelství, firmy, Královéhradecký kraj…). Všem moc děkujeme a doufáme, že nám zachovají přízeň i v roce 2015. 

 

Dagmar Honsnejmanová, knihovnice 
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Švestkové aleje aneb… 
 

… za poznáním tajemství bohů 
Třetí pochod "Švestkových alejí" se uskutečnil 25.10.2014. Téma " Za poznáním tajemství bohů" bylo vybráno zcela 

záměrně. 

 

Účastníci pochodu se sešli v 10.00 hodin před knihovnou. Zde se všichni zapsali 

do startovací listiny. Každý účastník či rodina obdrželi Startovní knížku, do které si 

mohou zapisovat všechny pochody, které absolvovali a kam při každém výletě obdrží 

razítko či samolepku na důkaz účasti. Určitě to bude jednou hezká památka na společné 

výlety okolo Mokrého. 

 

Tradičně se všichni před cestou vyfotili, aby bylo vidět, kolik je účastníků a jestli se 

všichni v pořádku vrátili zpátky!  

 

První zastávkou byl památný křížek, kde se od starostky obce Blanky Kučerové všichni 

dozvěděli, kdy byl postaven, kdo jej postavil či kdy byl rekonstruován. 

 

 
 

Potom se všichni vypravili směrem k Horce. Z vrcholu Horky je překrásný výhled do všech světových stran. Sice dnes 

nesvítilo sluníčko, ale i tak byl dohled docela dobrý. 

 

Trochu historie o Horce z Kroniky obce Mokré 

Horka je kopec (původně česko-bratrsko evangelický hřbitov) za obcí směrem na Přepychy. Leží 281,2 m n. m. Roku 1630 

byl obci vrchností vnucen a poté k hospodaření pronajímán. Dříve to byla pustina zarostlá křovím, ponejvíce jalovcem. 

Na vršku byl lesík a hřbitov mokerských evangelíků. Jelikož v hrobech velice se při kopání hrobů často objevovala spodní 

voda, byl v roce 1853 zrušen a přeložen na kopec za dráhou. 

 

Na straně jižní, směrem k Mokrému po okresní silnici, se nacházel břidlicový lom. Odtud si stavebníci odváželi břidlici 

do svých domů. Břidlice se při stavbách pokládala pod podlahy. 

 

Jednou z velkých investic JZD byla v roce 1956 pozoruhodná výsadba Horky na polní sad. Bylo zde vysázeno 200 ks třešní 

a višní, 200 jabloní a na vršku 200 vlašských ořechů. Vše ve sponu 10 x 10 metrů, 600 stromů na 6ti hektarech. 

Od 23.5.2002 je tento kopec v soukromém vlastnictví. 

 

Na vršku Horky se nalézá tajemná socha boha Triglava, který se dívá do třech světových stran. Z Horky se celá skupina 

přemístila k mokerskému hřbitovu nádhernou Lipovou alejí Mistra Jana Husa.  I zde paní starostka povyprávěla historii 

hřbitova a lipové aleje. 

 

http://www.obecmokre.cz/image.php?nid=679&oid=4044859&width=900
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Odtud už vedla cesta zpátky kolem kravína do Mokrého, do hospody U Franců, kde si všichni dali čaj, kávu či pivo. 

Na závěr účastníci pochodu obdrželi na památku dnešního dne medaili. Byl to velmi příjemný den. Nepršelo, sice bylo 

chladněji, ale to nikomu nevadilo. Nálada byla výborná! A pochod rozhodně nebyl poslední! 

 

O všech místech, která jsme navštívili, jsme psali ve zpravodaji a případně ještě podrobnější informace se dozvíte 

na webových stránkách Kroniky obce Mokré www.obecmokre.cz/kronika. 

 

Výrobu medailí materiálem podpořila Míla Rohlenová – Dárky Míla Opočno 

 

Tříkrálová sbírka 
 

Tříkrálová sbírka je největší sbírkovou a dobrovolnickou akcí v České republice. Tentokrát se koledníci 

vydají na pouť za „světlem dobrých skutků“ už po čtrnácté a věříme, že jich bude zase mnoho... 

Na Dobrušsku a Opočensku budou koledovat v sobotu 10. ledna 2015. Skupiny tří králů doprovázené 

vedoucím budou sbírat finanční příspěvky do úředně zapečetěné kasičky opatřené charitním logem 

a obdarovávat dárce drobnou pozorností. Vedoucí skupinky bude vybaven průkazem koledníka. 

 

Motto Tříkrálové sbírky 2015 již tradičně zní: 

POMOC RODINÁM A LIDEM V NOUZI U NÁS I V ZAHRANIČÍ A PODPORA CHARITNÍHO DÍLA 

 

Konkrétním záměrem Farní charity Dobruška je doplnění nabídky zdravotních pomůcek do charitní půjčovny, podpora 

sociální služby osobní asistence, přímá pomoc rodinám v soc. tísni, rodinám s postiženým dítětem a podpora aktivit 

souvisejících s projektem Adopce na dálku. Po skončení sbírky vám přijdou koledníci v neděli 11. ledna v 17 hod. zazpívat 

na náměstí v Dobrušce a dozvíte se předběžný výsledek sbírky. 

 

Děkujeme všem lidem dobré vůle za vlídné přijetí koledníků při sbírkách v uplynulých čtrnácti letech a prosíme vás všechny, 

u koho naši koledníci zazvoní v sobotu 10. ledna: Otevřete jim nejen dveře, ale i svá srdce a věřte, že přicházejí s upřímným 

poselstvím a pomáhají tak dobré věci. Za vaše finanční příspěvky charitě i sladké maličkosti koledujícím dětem předem 

upřímně děkujeme a přejeme vám do nového roku hodně zdraví,  

štěstí a vzájemné lásky! 

 

Prosíme každého, kdo by se chtěl jakkoli zapojit do organizování a realizace sbírky, nechť nás kontaktuje. S vaší pomocí 

a dobrými nápady přinese Tříkrálová sbírka ještě více užitku.  

 

Ing. Jana Poláčková, 723 539 100            

Farní charita Dobruška www.dobruska.charita.cz, e--mail: charita.dobruska@seznam.cz  

 

Kulturní komise 
 

Obec Mokré na svém zasedání podpořila návrh Dagmar Honsnejmanové zřízení kulturní komise, jejíž členové by pomáhali 

organizovat kulturní a společenské akce v obci. Jedná se hlavně o maminky a tatínky dětí, pro které je většina akcí pořádána, 

aby se také zapojili do kulturního dění v Mokrém. 

 

http://www.obecmokre.cz/kronika
http://www.dobruska.charita.cz/
mailto:charita.dobruska@seznam.cz
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Komisi povede paní Dagmar Honsnejmanová. Kdo má zájem se podílet na akcích, tak se u ní může přihlásit, co nejdříve. 

V současné době se již plánuje program např. na čarodějnice, dětský den. První schůzka bude v lednu a pak průběžně 

podle potřeby před akcemi. 

 

Do komise se zatím připojily Iva Francová a Iveta Luňáčková. Těšíme se na další maminky, tatínky, ale i ostatní zájemce! 

 

PEL-MEL – Pozvánky, zajímavosti, soutěže, rozhovory 
 

Portál s historickými fotografiemi obcí FOTOHISTORIE 
Rádi bychom vám zde představili portál, který se zabývá historickými fotografiemi obcí. Odkaz na tento zajímavý web zaslala 

Jana Hejdová.  

 

Web obsahuje obrázky, fotografie a pohlednice ukazující jak se v průběhu času měnily města, obce a různé stavby v nich či 

v širé krajině. Umožňuje tak nahlédnout do minulosti některým ještě známé, mladším však už neznámé. 

 

Nabízíme tento web jako místo, kam mohou vkládat historické obrázky všichni ti, kteří mají zajímavý materiál a chtějí jej 

zpřístupnit široké veřejnosti k poznání naší historie. 

 

Více zde: http://www.fotohistorie.cz  
 

Rozhovor s Josefem Kučerou z Hlinného, vydavatelem PANORAMY 
Za poznáním Orlických hor trochu jinak 

Orlické hory jsou pohoří, které se rozkládá na severovýchodě Čech. Když zavítáme na některý z portálů Orlických hor, 

dozvíme se, že hory se jmenují podle řeky Orlice, která protéká česko-polskou hranicí. Nejvyšším vrcholem je Velká Deštná. 

Najdeme zde plno turistických center s letním a hlavně zimním sportovním vyžitím. To všechno a ještě víc si zde můžeme 

prohlédnout, seznámit se s historií i současností, zamluvit si příjemné ubytování v některém z penzionů a pak už jen vyrazit 

za nejbližší turistickou atrakcí. 

 

My se ale na ně podíváme trochu jinak, očima člověka, který tu žije od narození a který jejich poznání věnuje všechen svůj 

čas, jak pracovní, tak i ten svůj, soukromý. Spíš by se dalo říct, že nelze s jistotou určit, který je který. Tím člověkem je Josef 

Kučera z Hlinného, zapálený ochránce přírody, milovník rostlin i zvířat, který již od roku 1993 vydává vlastivědný sborník 

PANORAMA, jehož obsahem jsou Orlického hory a jejich podhůří, témata z přírody, historie i současnosti. Sborník vychází 

jednou za rok, v době letních prázdnin a je zdrojem informací nejen kronikářů, historiků, ale i milovníků tohoto nádherného 

horského kraje. 

 

Naše knihovna U Mokřinky se může pochlubit tím, že vlastní všechna vydaná čísla (v roce 2014 vyšlo již číslo 22). Občas 

do nich nahlížím a musím s obdivem konstatovat, že ačkoliv se zdá, že je to jen taková útlá knížečka, je v ní neuvěřitelné 

množství zajímavých informací ze života tohoto regionu. Určitě není jednoduché po tolika letech stále nacházet nová témata, 

oslovovat dopisovatele - historiky, kronikáře, knihovníky, botaniky, zoology, a mnoho dalších, kteří mají jeden společný 

zájem, aby historie našich hor i do budoucna zůstala navždy v paměti nás 

a dalších generací. 

 

Ráda bych pana Josefa Kučeru představila i čtenářům v zahraničí, kde určitě 

také žijí lidé pocházející z Orlických hor, kteří třeba hledají jakoukoliv 

informaci o svých předcích, historii a krásné přírodě našeho kraje. Obsah 

jednotlivých čísel najdou na webových stránkách 

http://www.natura.estranky.cz, a kdo ví, třeba si o některé z nich napíší. 

 

Požádala jsem pana Josefa Kučeru, aby mi odpověděl na pár otázek: 

 

Jak dlouho žijete v Orlických horách? 
Žiju tady od narození, tj. už 56 let. Nejdříve v Hlinném, po svatbě pak 32 let 

v sousedním Dobrém a teď už více jak 2 roky opět v Hlinném. 

 

Čím jste se vyučil? Vyučil jsem se zedníkem. 

 

Co vás na Orlických horách tak přitahuje? 
Je to můj domov. Nejdříve mě lákala příroda, později se k tomu přidala 

i historie. Je tady mnoho krásných přírodních zákoutí, kde za celý den 

nepotkáte človíčka a můžete pozorovat ptáky a zvířata. Všude taky narážíte 

na pozůstatky lidské činnosti, převážně v dobrém, ale i ve špatném 

slovasmyslu. 

 

http://www.fotohistorie.cz/
http://www.natura.estranky.cz/
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Jak dlouho se aktivně věnujete ochraně přírody? Co Vás k tomu přivedlo? Jen náhoda nebo nějaký silný podnět? 
Od roku 1979. Nejdříve dobrovolně a od roku 1991 profesionálně. Přivedl mě k tomu zájem o přírodu, do které jsem 

s dalekohledem chodil už jako malý kluk. Ten zájem pak postupně přešel na rostliny, a když se po revoluci naskytla práce 

na Správě CHKO
1)

 Orlické hory, neváhal jsem ani minutu. 

 

Na vašich webových stránkách http://www.natura.estranky.cz nabízíte provádění základního biologického výzkumu 

(botanika, zoologie, ornitologie atd.). Čím se z toho vy konkrétně nejvíc zabýváte a proč? 
Mě oslovila botanika, kterou se zabývám už od mládí. 

 

Věnujete se sbírání rostlin do herbáře. Popište, jak se správně rostliny sbírají a co je třeba, abychom je správně 

založili? Kolik rostlin máte v herbáři? Máte v něm rostlinu, která již třeba vyhynula? 
Správná herbářová položka má obsahovat všechny důležité části sebrané rostliny. Menší se sbírají celé, včetně kořene, a ty 

větší pak pouze po částech. Převážně s květy nebo plody, listy a dalších důležitých částí rostlin. Nejlépe je zakládat do desek 

přímo v terénu nebo ihned po návratu domů. Na sušení používáme více vrstev obyčejných novin, do kterých rostlinu nebo její 

část pečlivě urovnáme a lehce zatížíme, aby se sušením srovnaly, ale nepoškodily důležité znaky. Každou sebranou rostlinu 

popíšeme. Ve svém herbáři mám více jak 5000 herbářových položek rostlin. Rostlinu, která už vyhynula, v herbáři nemám. 

To zase tak dlouho nedělám. Mám v něm ale rostliny, které jsem sbíral na některých lokalitách, na kterých v současné době už 

nerostou. 

 

Určitě jsou rostliny v Orlických horách chráněné. Která nebo které jsou nejvzácnější? 
Nejvzácnější jsou ty, které jsou zařazeny v kategorii „kriticky ohrožené“. V Orlických horách to jsou např. plavuník trojklasý, 

bradáček srdčitý nebo zdrojovka prameništní. Ta poslední se v Orlických horách vyskytuje na více jak deseti lokalitách a ty 

předcházející pouze na jedné. 

 

Máte nějakou svoji zamilovanou rostlinu, na kterou každý rok na jaře netrpělivě čekáte, až se po zimě zase objeví?  
Ano, mám takovou rostlinu. Musím na ni ale čekat až do podzimu, protože kvete v září. Je to také kriticky ohrožený druh 

a jmenuje se hořeček časný český, endemit
2)

 střední Evropy. V Orlických horách máme jednu z nejbohatších lokalit 

v republice. V roce 2008 zde bylo napočítáno rekordních 5206 rostlin a letos 3029. 

 

To je oproti roku 2008 o hodně menší číslo, rozdíl je 2177 rostlin. Třeba ale někoho napadne, že když si propočítá další 

roky, tak do deseti let tu nebude pravděpodobně žádná. Nebo to je jinak? 
Takto to nejde brát a matematiku už do toho nemůžeme tahat vůbec. Jedná se o dvouletou rostlinu, která se rozmnožuje pouze 

semeny. Záleží na mnoha faktorech přírodních i managementových. Meziroční rozdíly v počtu rostlin na lokalitě jsou 

ve stovkách až tisících. Management znamená v ochraně přírody to, že se na lokalitě provádějí práce, aby se udržel výskyt 

rostlin. To znamená vyhrabávání stařiny, dělené kosení (tam kde rostou hořečky se seče koncem května až začátkem června, 

zbytek pak po 15. červenci), a narušovaní drnu. 

 

Další vaší sbírkou je sbírka šišek a různých dřev. Jak velké jsou a jak je uchováváte? Která šiška a které dřevo jsou 

ve vaší sbírce unikátní? 
Sbírku šišek mám uloženou v plastových boxech ve skříni. V současné době čítá 154 druhů. 

Která je unikátní nevím, ale mám šišky, které jsou na světě největší, nejtěžší i nejmenší. Největší a nejtěžší šiška pochází 

ze Severní Ameriky a nejmenší pak ze soukromé zahrady v Solnici, okres Rychnov nad Kněžnou. Sbírku vzorků dřev 

o velikosti 49 druhů mám vystavenou ve skříňce pověšené na zdi pracovny. Ze dřev je to i několik druhů afrických dřevin, 

např. Entandrophragma candollei – kosipo. 

 

V roce 1993 jste založil vydavatelství SEN za účelem vydávat regionální literaturu, pohlednice, propagační materiály 

a další tiskoviny. Co považujete za svůj největší vydaný unikát? Máte zaevidováno, kolik různých titulů jste již vydal? 
Vážím si toho, že jsme mohli vydat vzpomínky našeho předního botanika a ekologa pana profesora Emila Hadače, které 

nazval „Je lépe se opotřebovat než zrezivět“. To se čte jedním dechem. Z regionální literatury to je pak ornitologická 

publikace „Ptáci Orlických hor“, která v době vydání byla druhou publikací v republice, ve které byla podrobně zpracována 

avifauna
3)

 celého pohoří, včetně přilehlé polské části. Celkem jsme vydali už 75 různých titulů. 

 

Co vás vedlo k tomu, že jste začal vydávat sborník? Jakou jste měl první představu, co bude jeho obsahem? 
Vedlo mě k tomu to, že v době, kdy jsme sborník PANORAMA začali vydávat, nevycházel v regionu žádný. Moje první 

představa, co bude jeho obsahem, byla ta, že by měl obsahovat něco z přírody, z historie i ze současnosti. To je i jeho podtitul. 

A toho se držíme dodnes. 

 

Věnujete se i osvětové činnosti. Jak konkrétně? 
Jedná se především o pořádání přírodocestopisných přednášek, méně pak už výstav přírodnin a sem tam někdy i uspořádáním 

zájezdu do některých zajímavých míst republiky. Osvětu děláme taky vydáváním propagačních materiálů, kde propagujeme 

krásy přírody. Jedním takovým počinem je i edice „Přírodní zajímavosti obcí“ nebo pohlednicová edice „Obrázky z přírody“.  

 

Splnil se váš sen? A je ještě nějaký další? 
Neměl jsem a nemám žádný konkrétní sen. Jsem rád, že se sborník PANORAMA drží a že si našel svou stálou klientelu. 

 

http://www.natura.estranky.cz/
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Na čem nyní pracujete? 
Celoročně pracuji na vydávání sborníku PANORAMA. Jedno číslo vyjde a hned se začíná pomalu pracovat na novém. 

 

Co byste vzkázal návštěvníkům Orlických hor? 
Chovejte se tady tak, jak byste chtěli, aby se ostatní chovali k vám. 

 

Ukázka obsahu sborníku č. 21/2013 
1. Mach J.: Cesty poutníků. 

1. Šůla J.: Jan Šmádlo Ko/u/nický, později z Rittersteina, obyvatel 

Dobrušky. 

 Kučera J.: Ochrana přírody v údolí Divoké Orlice. 

 Frýzek J.: Bílá růže Magdaleny Dobromily Rettigové. 

 Gerža M.: Lokality soustavy NATURA 2000 v podhůří Orlických hor. 

Část 1. 

 Trejtnar F.: Vzpomínky frontového vojáka – ke stému výročí 1. světové 

války. 

 Šůla J.: Nová zjištění a „nové objevy“ o rodině Novotných z Dobrušky 

a jejich potomcích. 

 Ptáček J.: 80 let architekta a malíře Františka Trejtnara. 

 Rejl J. a Rejl L.: Páskovec kroužkovaný (Cordulegaster boltonii) 

v Orlických horách. 

 Honsnejmanová D.: Lípa bludičky Mokřinky. 

 Dragoun B.: Příspěvek k dějinám hrnčířské výroby v Týništi nad Orlicí. 

 Honsnejmanová D.: Petr Ondráček. Námořní kapitán, jehož snem bylo 

obeplout svět. 

 Dolanský L.: Ornitologické vzpomínky. 

 Ptáček J.: 75 let orlickéhorského badatele PhDr. Jaroslava Šůly, CSc. 

 Volf V.: Třináctého. (Setkání v lese nemusí být vždy příjemné). 

 (Kučera J. a Remeš R.): Nová Regionální literatura za rok 2012. 

 Kučera J.: Obsahy dvaceti dosud vydaných čísel sborníku PANORAMA 

 

Poznámka: 
1) CHKO – Chráněná krajinná oblast 

2) Endemit, je vyskytující se organismus, který je rozšířen jen v určitém omezeném území a nikde jinde na světě se 

nevyskytuje. 

3) Avifauna – Aves = ptáci - dvojnozí, teplokrevní a vejce snášející obratlovci 

 

Pro Čechoaustralan (časopis pro českou menšinu žijící v Austrálii a dalších zemích) napsala Dagmar Honsnejmanová 

Více www.cechoaustralan.com  

 

Mokerský herbář 
V knihovně máme sbírku rostlin, které nasbírali děti a rodiče na katastru obce Mokré. Pan Josef Kučera nám jako zkušený 

botanik pomůže s určováním těchto rostlin. Až bude první část hotová, herbář necháme svázat a bude k dispozici studentům 

v knihovně, tak jako Herbář Blahoslava Rybína.  

 

Šarmantní osobnost roku 
Český rozhlas Hradec Králové vyhlásil začátkem října v magazínu o životním stylu Šarm devatenáctý ročník celostátní 

rozhlasové ankety Šarmantní osobnost.  

 

Do konce roku můžete zasílat svoje tipy na šarmantní osobnosti za rok 2014 na adresách sarm@rozhlas.cz nebo Český 

rozhlas, Havlíčkova 292, 501 01 Hradec Králové.   Navrhovat charismatické osobnosti můžete i formou SMS zpráv, a to 

tak, že napíšete SARM, uděláte mezeru, připíšete vámi navrženou osobnost, a to vše odešlete na číslo 736 304 030.   

 

Každý týden jednoho z vás za zaslaný tip odměníme. Koncem roku bude z navržených jmen vytvořen žebříček deseti 

nejšarmantnějších, pro které budete moci hlasovat do března roku 2015.  Všechny tipy automaticky postupují do losování 

o deset hodnotných cen, hlavní cenou bude i tentokrát plazmový televizor.   

 

Vyhlášení výsledků celostátní rozhlasové ankety bude na galavečeru 10. dubna 2015 v sídle Filharmonie Hradec Králové. 

 

Zdroj: http://www.rozhlas.cz/hradec/sarm  

 

 

 

http://www.cechoaustralan.com/
mailto:sarm@rozhlas.cz
http://www.rozhlas.cz/hradec/sarm
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Číselník aneb vše podstatné v kostce 
Velmi zajímavý web, který slouží pro rychlé nalezení informací v určité oblasti či oboru. Vše je dělené do kategorií podle 

školních předmětů v rámci co nejjednodušší přehlednosti. Myšlenkou webu je vytvořit ucelený souhrn nejrůznějších tabulek, 

číselníků a převodníků na jednom rychlém a jednoduchém webu. Data na těchto stránkách jsou většinou všeobecně známá 

a jsou zde především, jak říká autor webu, pro mou lenost je neustále znovu hledat  

 

Více zde: http://ciselnik.artega.cz  

 

Vánoční tečka… 
Příběh vánočního stromu 

Není to tak dávno, co se Vánoce slavily bez stromečku, dárků i plných talířů cukroví. To už si dnes neumí téměř nikdo 

představit. 

 

V české domácnosti se vánoční stromek poprvé objevil roku 1812. Stavitele Jana Karla Liebicha, ředitele Stavovského 

divadla v Praze, napadlo, že by mohl svým hostům zpestřit Vánoce. Uspořádal pro ně večírek s překvapením – s nazdobeným 

vánočním stromem. A povedlo se! 

 

Tento zvyk pocházel z Mohuče (dnes západ Německa). První písemná zmínka o vánočním stromu pochází už z roku 1570 

z německých Brém. Zpočátku byly ozdobou veřejných míst nebo cechovních domů. Teprve v 17. století pronikly 

i do domácností a v 19. století se rozšířily za hranice země. 

 

Samotné zdobení stromů má ještě hlubší kořeny, sahají až ke starověkým Keltům. Ti prý krášlením stromů uctívali kult boha 

Slunce. Postupně si lidé stromečky nosili domů, kde je věšeli na stůl špicí dolů a zdobili je různými pamlsky. Věřili, že tím  

odlákají zlé duchy. 

Vánoční stromky se nejdříve zdobily výrobky z jablíček, ořechů, sušených švestek, slámy nebo kukuřice, které se navlékaly 

na červené stužky, také perníčky a různými sladkostmi. Od roku 1860 na českých stromcích nechyběli voskové svíčky. 

Na špičku stromu se dávala slaměná hvězda. 

 

Skleněné dekorace se prý zrodily někdy na konci 19. století kvůli špatné úrodě jablek. Na stromky nebylo co dát, tak němečtí 

skláři vymysleli červené skleněné baňky místo jablíček. I Češi mají jednu specialitu – čokoládové kolekce. Už na Vánoce 

v roce 1897 si mohli ti bohatší koupit lahodné figurky z výroby První české továrny na orientálské cukroví v Praze. Luxusní 

pětipatrové stály okolo 100 korun! 

 

Vánoční stromky nezdobí jen obýváky, ale i ulice měst. Tento zvyk u nás zavedl spisovatel Rudolf Těsnohlídek, když v roce 

1924 nechal postavit nazdobený strom v Brně a uspořádal pod ním sbírku pro sirotky. O několik let dříve totiž našel 

před Vánoci v lese téměř zmrzlou holčičku a rozhodl se tímto způsobem bezmocným dětem pomáhat.  

 

Zdroj: Časopis Časostroj, prosinec 2014 

 

Zdraví  
 

Druhy vín a jeho účinky na naše zdraví 
Víno je oblíbený alkoholický nápoj, který vzniká kvašením moštu z hroznů vinné révy. Původ slova víno hledejme v latině, 

a to v názvu vína vinum. Víno v přiměřeném množství je na rozdíl od tvrdého alkoholu zdraví prospěšné - posiluje cévy 

a srdce, napomáhá v boji proti křečovým žilám, bílé víno podporuje hubnutí, červené napomáhá ženám při menstruaci. Víno 

obsahuje antioxidanty, tedy látky, jejichž molekuly omezují aktivitu kyslíkových radikálů. O tom, které víno je zdravější, se 

vedou polemiky. 

 

Druhy vína podle barvy 

Bílé víno 

Bílé víno je vyrobeno z bílých, 

růžových i červených či modrých 

hroznů vinné révy. Při jeho výrobě 

se rmut, tedy narušené slupky 

hroznů, ihned lisuje. 

Červené víno 

Červené víno je vyrobeno 

z modrých hroznů. Při jeho výrobě 

se rmut nechá několik dní kvasit. 

 

 

Růžové víno (rosé) 

Víno růžové je vyrobeno z modrých 

hroznů bez nakvášení, u perlivých 

a šumivých vín i ze směsi bílého 

a červeného vína. 

 

Druhy vína podle obsahu cukru 

Druhy vín 

 suché  

 polosuché  

 polosladké  

 sladké 

Druhy sektů 

 brut  

 brut nature  

 extra brut  

 sec  

 extra sec  

 demi sec  

 doux 

http://ciselnik.artega.cz/
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Druhy vína podle třídy a druhu 

 stolní víno - nesmí být označováno názvem 

odrůdy ani názvem vinařské oblasti  

 jakostní víno - rozdělujeme jej na odrůdové 

jakostní víno a známkové jakostní víno  

 víno s přívlastkem (kabinet, pozdní sběr, výběr 

z hroznů, výběr z bobulí, výběr z cibéb, ledové 

víno, slámové víno, botrytický výběr, barrique, 

sur lie)  

 přírodní víno (mešní víno, košer víno)  

 aromatizované víno (vermut, americano)  

 likérové víno  

 perlivé víno  

 šumivé víno  

 dealkoholizované víno

Při střídmém a pravidelném popíjení vína náš organismus svým způsobem mládne. Ale nezapomínejme na to kouzelné 

slůvko "střídmě", což znamená u žen jednu skleničku denně, u mužů to mohou být skleničky dvě.  

 

Zdroj: http://zdravi-muze.zdrave.cz/druhy-vin-a-jeho-ucinky-na-nase-zdravi  

 

Dlouhodobé sezení zvyšuje riziko závažných onemocnění 
Lidé, kteří tráví každý den dlouhé hodiny sezením, aniž by vstali a rozpohybovali své tělo, by měli zbystřit: zjistilo se, že čím 

více času denně lidé prosedí, tím mají vyšší riziko vzniku chronických onemocnění. Jde přitom o nejzávažnější onemocnění, 

jako jsou nádory, diabetes či choroby srdce. 

 

Spojitost mezi pravidelnou fyzickou aktivitou a nižší mírou chronických onemocnění je poměrně známá. Ohledně nádorových 

onemocnění je pozitivní vliv fyzické aktivity prokázaný u nádorových onemocnění střev, nádorů prsů a nádorů děložní 

sliznice. Je prokázáno, že fyzicky velmi aktivní lidé snižují své riziko onemocnění tímto typem nádorů o více než 30 %. 

Nyní se stále častěji ukazuje, že velmi rizikovým faktorem pro rozvoj chronických onemocnění je dlouhodobé sezení. 

Nejohroženější skupinou jsou tedy pracovníci v kancelářích, IT specialisté, pokladní, řidiči dálkové přepravy, taxi apod. Tedy 

všichni, kdo pravidelně sedí po dlouhou dobu bez tělesné aktivity a s nízkým výdejem energie. 

 

Studie vědců z australské kansaské univerzity upozorňuje, že oproti těm, kteří prosedí denně jen čtyři hodiny a méně, jsou 

lidé, kteří sedí více než čtyři hodiny, mnohem více ohroženi chronickými onemocněními, jako jsou nádory, diabetes, srdeční 

onemocnění či vysoký krevní tlak. 

 

Pravděpodobnost těchto onemocnění pak dále stoupá s počtem prosezených hodin. U lidí, kteří sedí denně osm a více hodin, 

je riziko velmi vysoké. 

 

Zvyšující se riziko chronických onemocnění se zvyšujícím se počtem prosezených hodin se přitom ukázalo u všech, kdo 

vykazovali podobnou fyzickou aktivitu, věk, příjem, vzdělání či váhu a výšku. 

Nárazová fyzická aktivita střídaná s dlouhodobým sezením nepomůže. Jak se ukazuje, je důležité zredukovat hlavně čas, 

který prosedíme. A není potřeba hned letět rovnou do fitness centra. Stačí dodržovat některé návyky. 

 

Tipy pro dlouhé sezení 

1. Nastavte si na vašem počítači či mobilu upozornění po 60 minutách. Po každém vstaňte a projděte se. Nejlépe 

ze schodů a do schodů, po chodbách. 

2. Pokud potřebujete něco řešit s kolegou, navrhněte procházku a proberte problém za chůze. 

3. Při každém telefonování vstaňte a choďte.  

 

Zdroj: http://zdravi-muze.zdrave.cz/dlouhodobe-sezeni-zvysuje-riziko-zavaznych-onemocneni  

 

Ještě nějaké ty babské rady… 
 

Octomilky a moli: Jak je doma porazit?  
Nikoho nenechá chladným, když se ve dveřích skříně nebo spíže potká s molem nebo když se z mísy ovoce na stole zvedne 

hejno octomilek. Jak se těchto nevítaných spolubydlících zbavit? Ať je to mol nebo octomilka, vždy by vás měla donutit 

k pořádnému úklidu a boji či prevenci. Abyste byli pro takový případ dostatečně vybaveni informacemi, nabízíme pár rad. 

 

Šatní moli  

Pokud nechcete riskovat, že vaše svetry začnou být víc děrované, než pletařka zamýšlela, měli byste co nejdřív po setkání 

s molem řádně uklidit skříně. Nebezpečný totiž není ten motýlek, kterého dřív nebo později zaplácnete a uděláte si kvůli němu 

flek na nejviditelnějším místě stěny. Těmi pravými záškodníky jsou jeho larvy. 

 

Jak se bránit: 

 Moli mají rádi tmavá, vlhčí a nevětraná místa a klid, takže nejlepší je skříně pořádně provětrat – a dělejte to 

pravidelně, tak jednou za měsíc. 

 Nikdy neukládejte do skříně prádlo špinavé – to mají moli nejraději. 

http://zdravi-muze.zdrave.cz/druhy-vin-a-jeho-ucinky-na-nase-zdravi
http://zdravi-muze.zdrave.cz/dlouhodobe-sezeni-zvysuje-riziko-zavaznych-onemocneni
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 Sezonní oblečení dejte do plastového, klidně vakuového pytle. 

 Jako prevenci dejte do skříně lapače molů – ideálně ty s přírodními feromony. 

 Odpudí je vůně – naštěstí pro nás velmi příjemné, čili levandule, skořice, citrusové plody, rozmarýn. Dobře fungují 

i listy ořešáku, pelyněk, vůně květinového mýdla nebo tabáku. Dejte je do sáčků, které můžete zavěsit na ramínka, 

do kapes obleků můžete dát hřebíček. Zmíněné bylinky a listy si můžete nasušit sami. Z citrusů lze použít nasušenou 

kůru, ale i esenciální olej s jejich vůní, který kápnete například na kapesník. Ten lze položit nebo pověsit do skříně. 

Z něj můžete pouhým svázáním vytvořit i uzlík plný bylinek nebo sušeného listí. 

 

Moli potravinoví 

Stačí, když si přinesete z obchodu napadený sáček s moukou nebo strouhankou, a jsou s vámi. Když už se stane mol vaším 

hostem, je velmi problematické se ho zbavit. Vezme totiž za vděk čímkoli – těstovinami, sušenými houbami, ale pustí se 

klidně i do čokolády. 

 

Jak se bránit: 

 Všechny potraviny, ve kterých pak najdete pavučinky nebo jiné stopy, je zapotřebí vyhodit. 

 Vykliďte spíž, vymyjte dózy a nenechávejte nic volně nebo v otevřených sáčcích. 

 Prostor spíže dobře vymyjte, ideálně vodou s trochou čpavku. 

 Problematické potraviny, tedy mouku, nebo strouhanku před uskladněním ideálně přesejte nebo nechejte několik 

minut v troubě vyhřáté na 90 °C či přes noc v mrazáku. Funguje i vložit zavřené zakoupené sáčky do mikrovlnky 

a zapnout ji na dobu asi 8 vteřin.  

 Dejte do spíže lapače molů – ideálně jen s přírodními feromony. 

 

Octomilky 

Pach nahnilého nebo kyselého cítí na velkou vzdálenost a nelení se na ni slétnout z okolí. Je tedy skoro nemožné se jim 

ubránit. Ve spojení s jejich schopností se raketově množit je pak o všudypřítomné hejno malých otravů postaráno. Kromě  

toho, že jsou protivné už svou přítomností, mohou přenášet plísně a kvasinky na všechno, nač sednou, tedy na čerstvě 

upečený koláč, pivo, sklenici vína… 

 

Jak se bránit: 

 Nejlepší a téměř nemožné je nenechávat volně nic, co by je přilákalo – tedy ovoce, šťávu, pivo, ale i odpadkový koš. 

 Můžete si také vyrobit domácí lapač. Stačí plastová láhev a v ní ovocná šťáva, ocet nebo sirup. Octomilky jejich vůni 

neodolají a utopí se. 

 Octomilek se můžete zbavit i běžným postřikem proti hmyzu. Buďte ale opatrní, jako vždy při použití chemie poblíž 

potravin. 

 Okamžitou metodou je vzít vysavač a ty, které uvidíte, vysát, ale spíš si zchladíte žáhu, než byste vyřešili jejich 

výskyt. 

 Jestliže najdete mušky i kolem pokojových rostlin, zmírněte jejich zálivku a nechejte zeminu proschnout. 

 

Zdroj: www.prozeny.cz  

 

Všechny rady ve zpravodajích jsou bez záruky, berte je s rezervou! Každý je strůjcem svého štěstí a svého zdraví! 

Při využívání léčivých účinků rostlin se vždy nejdříve poraďte s lékařem!!! 

 

Slovo šéfredaktorky na závěr 
 

V minulém čísle zpravodaje jsem na závěr nic nenapsala. Ne, že by se článek nevešel, i když to tak asi vypadalo, ale nebylo 

v podstatě co psát. No, možná bylo co psát, ale otázkou bylo spíš proč? 

 

Už jsem také nějaký ten pátek na světě, už jsem také něco zažila a myslím, že i odpracovala. Člověk se ale stále něco učí, stále 

ho potkává něco nového, někdy pěkného, někdy naopak. Většinou není nic tak, jak by si přál. Pokud mu však trochu jen 

vychází život podle přání a představ, může mluvit o štěstí. A myslím, že já v životě kousek toho štěstí mám. A když jsem tak 

přemýšlela, co napsat, padl mi do oka na www.prozeny.cz  jeden článek od dopisovatelky Simony Votyové a měla jsem jasno. 

Posuďte sami! 

 

Naučte se být v životě občas kráva  
Kráva žije jenom přítomností. Nemá skoro žádné problémy. Zajímá ji jenom tady a teď. Nesžírá se minulostí. Nestrachuje se 

o budoucnost. Nechce být závodním koněm. Je spokojená s tím, že je prostě kráva.   

 

Člověk to má většinou naopak. Plácá se v minulosti a myslí si, že kdyby něco udělal jinak, mohl by se mít teď líp. Bojí se 

budoucnosti, protože se v ní stárne. Aby utekl času, stává se z něj dostihový kůň. Někdy dokonce splašený. Čím rychleji 

se honí za tím, aby všechno stačil, tím víc mu přijde, že všechno moc letí. 

 

http://www.prozeny.cz/
http://www.prozeny.cz/


    Strana 34 (celkem 36)  

Přestože hodinové ručičky všem měří čas úplně stejně, hodiny života se počítají každému jinak. Jsou to hodiny štěstí, nudy, 

zoufalství, lásky a spousty dalších momentů. A každý by si přál mít ty svoje hodiny naplněné co nejvíc tím nejlepším.  

 

Jenže představte si život jako bandasku, kterou byste plnili pořád dokola nejlahodnějším mlékem. Jednoho, a klidně 

i krásného dne, by vám přestalo mléko chutnat a toužili byste po něčem jiném. Jenže jak bychom věděli, že je něco sladké, 

když bychom nikdy nepoznali příchuť hořkého? 

 

Proto musíme zakoušet chutě hořké a štiplavé, až nám z nich vytrysknou slzy, abychom si vážili těch lahodných, které se 

rozplývají na jazyku a díky nimž se zalykáme štěstím. Takže když se vám něco nepovede, je prostě nejlepší to vyplivnout 

a říct si: „To bylo fakt hnusný,“ a nechat to být. V bandasce se žluklým mlékem byste se přece taky dál nešťourali. Jednoduše 

byste ji vylili a pokračovali dál. 

 

Ovšem člověk je na rozdíl od krávy šťoural a pořád se mu něco nezdá. Dělám to tak taky. Mívám dny, kdy jsem celý den 

zalezlá v pyžamu, bez chuti svoji bandasku čímkoli naplňovat. Přijde mi, že hodiny utíkají moc rychle, mléko je nakyslé a nic 

nejde tak, jak bych zrovna chtěla. Kňourám, že se mi dělají vrásky pod očima a už mi není pětadvacet. Nadávám sama sobě, 

že jsem měla studovat jinou školu a teď mohla být třeba už známá scenáristka. Nebo herečka. Nebo architektka. Štve mě, že 

platím moc složenek, a fňukám nad dalšími nespravedlnostmi, které se mi zdá, že se mi dějí. 

 

A pak mám také dny, kdy je to ještě horší. Kdy se stane něco, co člověka opravdu bolí. Srdce nebo záda, to už je celkem 

jedno. Ale bolí to. Jenomže všechny tyhle nepříjemné hodiny vždycky přejdou. Vždycky. 

 

Přestože se zdá, že čas je náš nepřítel, je to přesně naopak. Čas všechno zahojí. (Tedy kromě tragédií, samozřejmě, ale to už 

by bylo na úplně jiné téma.) Čas nám dá možnost nabýt spoustu zkušeností. I když si kolikrát nabijeme nos a svoji bandasku 

rozlejeme. Čas nám dovolí ochutnat všechny možné příchutě života. A za to se nám podepisuje nejen ve tváři, ale i v duši. 

Krávě je úplně jedno, jak čas utíká. Je spokojená na zelené louce s tím, co má. A na to by si měl člověk někdy vzpomenout. 

Mít radost z toho, že slunce svítí a on žije. A vědět, že i když žije trochu jinak, než si představoval, tak to pořád může zkusit 

změnit. Chápat, že přestože je zrovna třeba hnusně, tak to vůbec nic nemusí znamenat. Nic. Jenom špatnou příchuť. Už zítra 

může všechno chutnat totiž jinak. Mnohem líp. Nebo taky mnohem hůř. 

 

Čas se ale rozhodně postará o to, že líp zase bude. Stoprocentně! 

 

Ještě malé přání 
Letošní rok byl pro mne velmi náročný. Možná je to tím, že čím jsem starší, mám méně sil a tak nějak všechno hůř snáším. 

Prvních půl roku jsem se prala s nemocí a v druhé půlce roku se zlými duchy. Přesto jsem neustále optimista a věřím v dobro. 

Jsem také trochu samaritánka. Nezapomenu si koupit plyšáčka či květinku, abych podpořila hendikepované lidi, ráda 

rozdávám dárky, nejen svým blízkými, ale i těm, kteří to potřebují a nikoho nemají. Nejde však o velké dary, někdy vyrobím 

přáníčko, nějakou drobnost ….. ale to není důležité. Důležité je, že člověk má dobrý pocit, který ho hřeje u srdce, neboť když 

se zamyslíme, žijí mezi námi lidé, kteří jsou na tom daleko hůř než my sami. Tak proč neobrátit negativní energii některých 

lidí jiným směrem, aby se nezabývali jen sami sebou, malichernostmi a nepodstatnými věcmi? Když mají tolik energie a tolik 

nápadů, byla by škoda ji nevyužít, je tolik možností a možná by konečně našli něco, co jim doposud chybělo. 

 

Přeji všem dobrým lidem, aby se nenechali od ničeho odradit, hodně zdraví, duševní pohody, aby měli dobrou práci a spoustu 

elánu, aby nám spolu bylo dobře. Ti ostatní se musí se svými skutky vypořádat sami, a musí doufat, že se jim to 

podaří…možností je tolik… 

  

Dagmar Honsnejmanová, také knihovnice a kronikářka 

 

Citáty k zamyšlení … 
„Každý úspěch, jehož dosáhneme, nám udělá nepřítele. Chceme-li být oblíbeni, musíme být průměrní.“ Oscar Wilde  

„Nikdy nevysvětlujte. Přátelé to nepotřebují a nepřátelé vám stejně neuvěří.“ Leonardo Da Vinci  

 

Zdroj: http://citaty.net  
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Oslava 125 let knihovny  
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Vánoční besídka 

 

 

 

 

 

 

 


